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پشت هزاران پیکسل که چهره دخترک را به آسانی به 
نمایش می گذارد، تنها چیزی که بین خشونتی بی امان 
نظرت را جلب می کند قمه ای است که انگارآسمان را 
گویه هایی است که به فضای  می شکافد. پس ازآن وا
پرتنش جنگ خونین میان دختران دامن می زند. 
»هلیا« دیگر امروز نام ناشناسی نیست، نه برای اصفهان 
و نه برای تمام ایران. او مانده با چهره ای که شباهتی 
به قمه به دستان ندارد. چهره دخترک بین پیکسل ها 
کم کم می رود درگوشه ای که اوبی محابا تعادلش را از 
دست می دهد و توی گودی پیاده رومی افتد. صداها 
بازی  خون  تماشای  به  که  آدم هایی  شمارند.  بی 
آمده اند. یاد جنگ خروس ها می افتی. دخترها انگار 
بیشتر از سن سجلیشان هستند و قطب نمای فرضی 
که آنها را نشان می دهد  احساساتت بین موج هایی 
با هیچ منطقی همسو نمی شود. بعد از نزدیک دو 
سال که کرونا خیلی ها را خانه نشین کرد، خشونت هم 
زمین گیرمان کرده. خشونتی که درگفته های مدیرکل 
آسیب های  ازمتولیان  یکی  که  اصفهان  بهزیستی 
اجتماعی است چندان محلی از اعراب ندارد، اما تیزی 
خشونت پوست شهر را خراشیده و کم کم خودش را 

نشان می دهد.
جنگ تن به تن دو دختر در جمع انبوهی از مردم 
با  که  و دلخراش است  تماشاچی رخدادی عجیب 
حرف های زننده توام شده است و در این میان کسی هم 
ریش سفیدی نمی کند. جذابیت این جنگ اما این قدر 
زیاد است که این روزها دست به دست می شود و گاهی به 

منبع درآمدی در فضای مجازی تبدیل می شود.
چشم های به گود نشسته هلیا توی فیلم چند ثانیه ای 
که زیر آفتاب و آسمان از زیرپوست  خشونتی است 
شهر بیرون آمده و بی رحمانه به زندگی دخترک دهه 
هشتادی لبخند می زند تا او بی محابا بگوید. آره قمه 

دارم مگه چیه؟
این روایتی گذرا از خشونتی است که این روزها در اصفهان 
ک که حکایت از  رسانه ای شد. فاجعه ای تلخ و دردنا
اوضاع و احوال بحرانی می دهد که همراه با ورود کرونا در 
تارو پود پوسیده قوانین کهنه و ناقص مربوط به خودش، 
طبل خاموشی را می زند. این بار برای دخترانی که نه 
به گنده لات ها شبیه هستند و نه به چاله میدانی های 
که قرار است  حاشیه شهر. اینجا پشت جوانیِ نسلی 
آینده را بسازند، خشونت مثل یک دمل چرکی در حال 

بزرگ شدن است.
مساله ای که علی اصفهانی، دادستان عمومی و انقلاب 

کنش به انتشار کلیپ قدرت نمایی با  اصفهان نیز در وا
کنش  سلاح سرد دختر نوجوان اصفهانی در برابر آن وا
نشان داد و گفت: ناهنجاری های اجتماعی در غفلت 
خانواده ها و نهادهای متولی فرهنگی به صورت جدی 

نوجوانان را در معرض تهدید قرار داده است.
غفلتی که به خشونت می انجامد و به گفته های ناهید 
براتی، آسیب شناس و استاد دانشگاه، لایه های جامعه 
را درنوردیده و دارد از رگ گردن به ما نزدیک تر می شود. 
کرونا فرصت  گفته این جامعه شناس، در دوران  به 
است،  شده  کمتر  نوجوانان  برای  هیجانات  تخلیه 
بنابراین تخلیه هیجانات به شکل دیگری در جامعه 

اتفاق می افتد.
این جامعه شناس اظهار تأسف می کند که حال بچه های 
ما خوب نیست و می گوید: عصبانیت گاهی از یک مشت 
شروع می شود. گاهی از یک فحاشی. خیلی از این نزاع ها 
گر سن و سالی نداشته  پایت را به زندان می کشاند یا ا
باشی باید در کانون اصلاح و تربیت آب خنک بخوری 
تا در اول خط زندگی کابوس مرگ را ببینی. دعواهای 
خیابانی و فیزیکی، آخرین گام ملودی خشونت است 
که در شکل های مختلف ظهور می کند. گاهی حتی به 
یک بهانه ساده مثل چپ نگاه کردن که باعث می شود، 
گنده بشوند و برای خود  لات ها در فضای مجازی 

امپراطوری بسازند.
که چندان قشنگ نیست،  براتی از دنیایی می گوید 
حتی برای کسانی که برای رویاهای دست نیافتنی خود 
امپراطوری ساخته اند و نوچه جمع کرده اند. ارباب های 
پلاستیکی که جرقه بسیاری از نزاع های خونین را شروع 
گر وسط دعوا  می کنند. در واقع خیلی از آن ها نمی دانند، ا
خون از دماغ کسی بیاید، چقدر بدبختی آوار می شود 
روی سرشان و این در حالی است که جرقه بسیاری از 
نزاع های خونین از یک فحش زبانی شروع می شود؛ 
فحشی که مثل یک بشکه باروت طرف را می ترکاند و 

آن وقت دو طرف به هم می پرند.
بر اساس ماده ۶0۸ قانون مجازات اسلامی: »توهین به 
افراد از قبیل فحاشی و استعمال الفاط رکیک، چنانچه 
موجب حد قذف نباشد، به مجازات شلاق تا ۷۴ ضربه 
و یا پنجاه هزار تا یک میلیون ریال جزای نقدی محکوم 
می شود. بماند که گاهی هم این توهین ها به قتل ختم 

می شود.
گر کسی عمدا  طرف را  بر همین اساس طبق ماده ۶۱۴ ا
طوری جرح و ضرب کند که باعث ایجاد مشکل و کمبود، 
شکستن یا از کار افتادن عضوی از اعضای او شده یا سبب 
مرض دائمی بشود و یا یکی از حواس پنجگانه او را از کار 
بیندازد یا باعث از بین رفتن عقلش بشود، در حالتی که 

قصاص ممکن نیست، ۲ تا ۵ سال باید به زندان برود.
گر به آمار زندانیان نگاهی بیاندازیم به خوبی روشن  ا
که تعداد  که عامل بسیاری از این مسائل  می شود 
که  زندانیان را افزایش داده است عصبانیتی است 
نتوانسته ایم کنترل کنیم و ایران را در رتبه اول عصبانیت 

قرار داده است.
بر اساس تحقیقاتی که انجام شده ما کشوری شده ایم 
که در رتبه اول عصبانیت قرار داریم. دلایل آن هم روشن 
و مشخص است. بی عدالتی، مشکلات فرهنگی، بوق 
کنترل، وضعیت اقتصادی و  زدن های مفرط، عدم 
اجتماعی و بسیاری از مسائل دیگر باعث شده که ملتی 
عصبانی باشیم و قاتلانمان جزو همین افراد عصبانی 
باشند. شاید به همین خاطر است که آمارها خود را به 
راحتی به پله صعود رسانده اند. آمارهایی که چندی 
پیش از زبان رئیس پزشکی قانونی شنیدیم و خبر از 
حدود ۶00 هزار پرونده در سال گذشته با موضوع ضرب و 

جرح به پزشکی قانونی می داد.
مسعود، یکی از همان گنده لات هایی است که به قول 
خودش هزاران فالوئر دارد و چندین قمه. دوست ندارد 
کتفا می کند. او از  نام اصلیش را بگوید و به همین نام ا
کودکی پدر نداشته و با ۵ برادر بزرگترش زندگی می کرده و 
کنون که به  بیشتر اوقات بچگی اش به دعوا گذشته تا ا
نظر خودش لات محله شده و می تواند حقش را بگیرد.
گرفتن حق، دیالوگی است که باعث می شود او به خودش 
که در جامعه چندان  حق بدهد، برای فعالیت هایی 
خوشایند نیست. او خشونت را با نام گرفتن حق، معنا 
می کند. برای مسعود و مسعودها داشتن سلاح امری 
ضروری در زندگی امروز است. آن ها انگار یاد گرفته اند که 

ک، زندگی معنا ندارد. بدون این وسایل خطرنا
حمید سهرابی، روانشناسی است که در رابطه با این 
موضوع اعتقاد دارد: جوانان در دعواهای خود دنبال 
منافع فردی نیستند. نزاع های محله به محله و کلاس 
به کلاس از نزاع هایی است که معمولا  برای ترساندن 
حریف به کار می رود. به اعتقاد این کارشناس، دعواها 
گاهی به تعارض خرده فرهنگ ها هم باز می گردد و پای 
این موضوع متاسفانه به فضاهای مجازی هم کشیده 
شده و این لات ها و خشونت طلبان برای خود کسوتی 
کرده اند. این موضوع به خصوص در  مقدس پیدا 
شهرهای بزرگ که آمار مهاجرت بالاست به خوبی دیده 
می شود؛ جوانان روستایی در پی یافتن شغل به شهر 
می آیند، اما اسکان آن ها در شهر، به دلیل ناآشنایی 
آن ها با فرهنگ ها، ناخواسته باعث تعرض به یکدیگر و 
هنجارشکنی می شود. این یک واقعیت غیرقابل انکار 
است که یک روستایی مهاجر، مقررات زندگی شهری 

را نداند و از حق شهروندی بی اطلاع باشد و نداند حق 
خود را چطور می تواند از طریق قانونی پیگیری کند.

سهرابی عوامل بسیاری را موجب کاهش آستانه تحمل 
فرد دانسته و می گوید: به عنوان مثال، شرایط اجتماعی و 
مشکلات افراد یکی از علل مستقیم نوسان آستانه تحمل 

در افراد است.
وی می افزاید: دلایل زیادی می تواند آرامش اشخاص را 
به هم بزند. آمار مشکلات خانوادگی، تحصیلی، مالی و 
عاطفی در دنیای"ماشینیزه" امروز، بسیار بالا رفته و این 
موضوع یکی از عوامل اصلی نوسان آستانه تحمل افراد 
است. این قبیل موارد موجب می شود شخص به سرعت 
دست به یقه شود و به عواقب آن که گاه غیرقابل جبران 

است، نیندیشد.
کارشناس اجتماعی نیز در این باره  داریوش مرادی، 
گر اشخاص، کمی به عواقب درگیری هایی  می گوید: ا
که از موارد کم اهمیتی چون یک تصادف، اختلاف بر 
سر جای پارک اتومبیل، تنه به تنه شدن در خیابان و 
اختلاف حساب شروع می شود، بیندیشند و لحظه ای 
به پدر و مادر و اعضای خانواده شان- و حتی خانواده 
طرف مقابل درگیری - فکر کنند و تباه شدن یک، دو 
یا چند زندگی را پیش از وقوع اتفاق غیرقابل جبرانی در 
نظر بگیرند، حاضرند هر چیزی درباره انصراف شان گفته 
شود ولی نزاع را ترک کنند. برخورد آرام افراد با موضوعی 
که می تواند به یک درگیری خونین تبدیل شود هم 
نه تنها بی تفاوتی نیست، بلکه نشانه عقل و منطق 
خ دادن  بالای فرد در لحظاتی است که بشدت امکان ر
نزاعی که شاید جبران نشود، هست و قطعا  این موضوع 

با بی تفاوتی فرق دارد.
خیابانی  نزاع  ایجاد  دلایل  درباره  می افزاید:  وی 
نمی شود نظر مطلقی را ابراز کرد، چون این نزاع با علل 
کنش پرخاشجویانه رفتاری  متفاوتی ایجاد می شود؛ وا
می تواند به علت یک تصادف ساده و بی خسارت باشد 
یا دلایل دیگری چون حادثه تلخی را به عنوان عقبه 
خود داشته باشد در حالی که حتی بزرگ ترین دلیل نزاع 
که می تواند مسائل ناموسی باشد نیز باید از طریق قانون 
حل و فصل شود نه اینکه هرکس با شخص دیگری 
اختلاف داشت، وی را به قتل برساند. در صورتی که 
ج  ج و مر هرکس شخصا  بخواهد اعمال قانون کند هر
و رفتارهای آنارشیستی، جامعه را دربر می گیرد. در هر 
حال دلیل کلی نزاع خیابانی، روحیه منفی تازه ای است 
که در جامعه ما شکل گرفته و آن "حق به جانب" بودن 
افراد است. همه تصور می کنند حق، همواره با آنهاست 
و برای به دست آوردن آن، به رفتارهای خشونت آمیز 

هم دست می زنند.

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری اصفهان از حادثه غرق شدن یک جوان خبر 

داد.

فرهاد کاوه آهنگران، در خصوص حادثه غرق شدگی، 
کانال آب، جی شیر در  در  این حادثه  کرد:  اظهار 
خ داده است.وی با اشاره به  محدوده خوراسگان ر
این حادثه  کرد:  محل حادثه غرق شدگی، تصریح 
ساعت ۱۵:۲۵ به ستاد فرماندهی آتش نشانی اصفهان 

اعلام شد و آتش نشانان سریع به محل اعزام شدند.
ایمنی  خدمات  و  نشانی  آتش  سازمان  سخنگوی 
شهرداری اصفهان با بیان اینکه این حادثه غرق شدگی 
گفت: در این  خ می دهد،  گرم سال بیشتر ر در فصل 
حادثه قبل از رسیدن نیروهای امدادی آتش نشانی 

جوان حادثه دیده فوت شده بود.

)ع(  حسین  امام  کودکان  بیمارستان  رئیس 
اصفهان گفت: در پنج ماه گذشته به طور میانگین 
روزانه حدود ۱۰ کودک مبتلا به کرونا داشته ایم و در 
مجموع حدود یک هزار و ۴۰۰ کودک مبتلا به کرونا 
ویروس در طول این پنج ماه در بیمارستان کودکان 

امام حسین بستری شدند.

کرد: از ابتدای  مهرداد معمارزاده با بیان اینکه اظهار 
اسفند ماه سال گذشته به عنوان مرکز ارجاع بیماران کرونا 

قرار گرفتیم و بیماران مبتلا را پذیرش و بستری کردیم.
وی ادامه داد: در پنج ماه گذشته به طور میانگین روزانه 
کرونا داشته ایم و در مجموع  کودک مبتلا به  حدود ۱0 
حدود یک هزار و ۴00 کودک مبتلا به کرونا در طول این پنج 

ماه در بیمارستان کودکان امام حسین بستری شدند.
رئیس بیمارستان کودکان امام حسین با اشاره به روند 
گر آمار را با  صعودی بیماری کووید ۱۹، خاطرنشان کرد: ا
۱۱ ماه گذشته که ۹00 بیمار مبتلا به کرونا در بیمارستان 
امام حسین داشتیم، مقایسه کنیم، نشان دهنده روند 

صعودی بیماری کووید ۱۹ است.

دبیر کمیته علمی کشوری کووید ۱۹ با بیان اینکه با توجه 
به شرایط پیک پنجم هنوز اظهار نظر درباره وضعیت 
بازگشایی مدارس زود است، در عین حال از احتمال آغاز 

کسیناسیون سنین زیر ۶0 سال از دو هفته آتی خبر داد. وا
کسیناسیون بعد از کامل  عابدینی درباره ادامه وضعیت وا
کسیناسیون سنین ۶0 سال به بالا، گفت: قطعا   شدن وا
کسیناسیون ادامه  گروه های سنی بر اساس سند ملی وا
کسنی که قرار است  گر تعداد وا می یابد. در عین حال ا
کثر برسد، قطعا   وارد شود و تولید داخلی مان هم به حدا
کسیناسیون  مشاغل حساس و پرخطر نیز جزو گزینه های وا
هستند. به خصوص درباره مدارس، معلمان و مشاغل 
کسن در شرایطی  پرخطر و ... به نظر می رسد از نظر تعدا وا
گروه را پیش بریم. طبق سند  که بتوانیم دو  باشیم 
کسیناسیون ما گروه های سنی را پیش می بریم. البته  وا
در حال حاضر در دو - سه استان افراد بالای ۵0 سال را هم 

کسینه می کنند. وا

خشونتی که نسل جوان را رها نمی کند

قمه ای که هم قد هلیا نیست  سخنگوی آتش نشانی اصفهان خبر داد:

شنای مرگبار یک جوان در 
کانال آب

رئیس بیمارستان کودکان امام حسین:

روند صعودی کرونا دلتا 
در کودکان

آغاز واکسیناسیون افراد 
زیر ۶۰ سال تا دو هفته آینده
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رئیس پلیس راهور استان اصفهان گفت: در مجموعه 
کوه صفه ورود خودروها ممنوع است، همچنین پارک 
خودروها در حاشیه زاینده رود، بزرگراه اقارب پرست و پارک 

ناژوان اعمال قانون می شود.
به گزارش این هفته- سرهنگ محمدرضا محمدی با 
حضور در یکصد و هفتاد و نهمین جلسه علنی شورای 
اسلامی شهر اصفهان، اظهار کرد: مبلغ بودجه پلیس 
راهور، درخور شأن مردم اصفهان نبوده و برای تأمین 

زیرساخت های ترافیکی با مشکل مواجه هستیم.
وی با بیان این که تمام هزینه های پلیس راهور باید در 
مجموعه شهرداری پاسخ داده شود و ناجا حمایت مالی 
در این خصوص نمی کند، افزود: امیدواریم با همکاری 
بیشتر شهردار و پلیس، شاهد ایجاد نظم ترافیکی و کاهش 
تصادفات بوده و نتایج آن باعث رضایتمندی شهروندان 

شود.
رئیس پلیس راهور استان اصفهان همکاری این دستگاه 
مسئول با شهرداری در قالب ماده ۱0۸ قانون توسعه ششم 
را اتفاقی جدید و شروعی مناسب دانست و گفت: با تعاملی 
که وجود دارد، تعداد خودروهای کنترل ترافیک در کلانشهر 
اصفهان بیشتر شده و امیدواریم سال ۱۴00 در حوزه ترافیک 

شهری سال بهتری باشد.
وی با بیان این که سال گذشته بودجه پلیس راهور در قالب 

ماده ۱0۸ حدود ۵۵ درصد جذب شد، ادامه داد: طبق 
ارزیابی وزارت کشور، به جز تهران، استان اصفهان رتبه اول 
را در این خصوص کسب کرد که نگاه مجموعه شهرداری 

در رابطه با آن قابل تقدیر است.
کید بر اولویت ساخت ایستگاه های پلیس در  محمدی با تا
کلانشهر اصفهان، خاطرنشان کرد: در حوزه عمرانی آنگونه 
که باید و انتظار داشتیم، به دلیل مشکلات موجود کمتر 
موفق به همکاری بودیم که امیدواریم مانند حوزه جاری 

اتفاقات بزرگی در حوزه عمرانی را شاهد باشیم.

که پلیس راهور و نیروی انتظامی در  وی با بیان این 
خصوص اعمال محدودیت های ستاد ملی و استانی 
درگیر بوده و به انجام وظایف افتخار می کنند، تصریح کرد: 
امیدواریم با همکاری شورای ترافیک استان مشکلات و 

نیازمندی های ترافیکی اصفهان برطرف شود.
گرفته  ورود به تفرجگاه ها علی رغم ممنوعیت، جدی 

نمی شود
رئیس پلیس راهور استان اصفهان افزود: ممنوعیت ورود 
ک های غیربومی به شهرها یکی از موضوعاتی است  پلا

که در اجرای آن دچار چالش هستیم. طبق مصوبه ستاد 
ک های غیربومی به شهرهای قرمز  مقابله با کرونا، ورود پلا
گر خودرویی از کمربندی  و نارنجی ممنوع است بنابراین ا
گذر کند نباید مشمول جریمه شود اما به دلیل ضعف در 
زیرساخت ها، ناچاریم دوربین های جاده ای را فعال کنیم 
و برای کمربندی ها نیز محدودیت های منع تردد اعمال 

می شود.
وی با بیان این که در کلانشهر اصفهان، ورود به تفرجگاه ها 
علی رغم ممنوعیت، جدی گرفته نمی شود، ادامه داد: در 
مجموعه کوه صفه با این که ورود خودروها ممنوع است، 
کسی اینترنتی و موتورسیکلت به این  مردم با آژانس و تا
مکان رجوع می کنند که مشکلاتی ایجاد می کند و گاها  
دیده شده شهروندان از عرض بزرگراه عبور می کنند که 

بسیار خطرآفرین است.
گرچه تمایلی به صدور جریمه نداریم  محمدی ادامه داد: ا
اما در مواردی که محدودیت وجود دارد، پارک خودروها در 
حاشیه زاینده رود، بزرگراه اقارب پرست و پارک ناژوان اعمال 
قانون می شود تا مشکلی پیش نیاید. شرایط مردم را درک 
می کنیم و از جاری بودن زاینده خوشحالیم اما باید با تدبیر 
مسئولان زاینده رود همیشه جاری باشد زیرا این حجم 
انبوه جمعیتی که مراجعه می کنند به دلیل موقتی بودن 

جریان زاینده رود است.

اعمال قانون پارک خودرو در حاشیه زاینده رود و ناژوان

دریا قدرتی پور
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ــا  ــتی ب ــداران گوش ــی مرغ ــن صنف ــس انجم ــب رئی نای
غ بایــد اصــلاح شــود،  کیــد بــر ایــن کــه قیمــت مــر تا
کنــون ســودجویی هایی کــه در مســیر توزیــع  گفــت: ا
کننــده،  غ انجــام می شــود، عــلاوه بــر تولیــد  مــر
مصــرف کننــده را نیــز متضــرر کــرده و متأســفانه هیــچ 
کنترلــی در ایــن رابطــه توســط مســئولان  اقــدام 
غ را رهــا کــرده  انجــام نمی شــود، دولــت موضــوع مــر

اســت.
غ بایــد  حبیــب اســدالله نژاد اظهــار کــرد: قیمــت مــر
اصــلاح شــود، بــرای اســتمرار تولیــد و حفــظ پایــداری 

آن، همچنیــن جلوگیری از ضرر تولیــد کنندگان لازم 
غ افزایــش یابــد. اســت قیمــت مــر

کنــون هزینه هــای تولیــد بــا توجــه بــه  وی افــزود: ا
افزایــش قیمــت نهاده هــا افزایــش یافتــه اســت، 
غ افزایــش یابــد، در واقــع  بنابرایــن بایــد قیمــت مــر
افزایــش  بــه  منجــر  دولــت  سیاســت گذاری های 

غ شــده اســت. قیمــت مــر
گوشــتی  نایــب رئیــس انجمــن صنفــی مرغــداران 
بــا  نهاده هــا  تأمیــن  همچنــان  گفــت:  کشــور 
مشــکلاتی مواجــه اســت برخــی مرغــداران بیــش از 
۴0 روز اســت هزینــه نهــاده را بــه دولــت داده امــا آن را 
دریافــت نکرده انــد و مجبــور شــده اند نهــاده مــورد 

نیــاز خــود را از بــازار آزاد تهیــه کننــد.
و  کننــدگان  تولیــد  کــرد:  اضافــه  اد  نــژ اســدالله 
غ، تولیداتشــان را بــه رغــم  واحدهــای پــرورش مــر
زیــان دهــی بــا قیمــت مصــوب عرضــه می کننــد، 
اســتفاده های  ســوء  غ  مــر توزیــع  مســیر  در  امــا 
غ بــرای مصــرف کننــده  زیــادی می شــود و قیمــت مــر

افزایــش یافتــه اســت.

نایب رئیس انجمن صنفی مرغداران گوشتی کشور:
دولت بازار مرغ را رها کرده است

مدیر اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی با بیان 
اینکه در حال حاضر حدود ٢٦٨ میلیون کارت بانکی و 
اعتباری در کشور وجود دارد افزود: سرانه کارت بانکی در 

کشور حدود ٣.٣ کارت به ازای هر نفر است.
به گزارش بانک مرکزی، داوود محمدبیگی گفت: اصولا  
کارت های بانکی  کارت های بدهی و اعتباری جزو 
اشخاص محسوب می شوند و کارت های هدیه و پیش 
پرداخت که قابلیت شارژ نداشته و قابل انتقال به غیر 
است نباید در سرانه کارت محاسبه شوند. بر همین 
اساس سرانه تعداد کارت بانکی در کشور حدود ٣.٣ 

کارت به ازای هر نفر است.
این مقام مسئول بانک مرکزی ادامه داد: در کشوری 
که تمامی افراد جامعه دارای حساب بانکی هستند و 
نسبت اسکناس و مسکوک به نقدینگی طی ٧ سال 
از ٧.٦ به ٢.٣ کاهش یافته و مردم تمام فعالیت های 
مالی خود را با استفاده از ابزارهای الکترونیک انجام 
می دهند سرانه ٣.٣ کارت بانکی به ازای هر نفر سرانه 

بالایی محسوب نمی شود.
محمدبیگی با اشاره به اینکه بیش از ٣٢ بانک و مؤسسه 

اعتباری غیر بانکی در کشور وجود دارد که مشتریان 
می توانند از خدمات متنوع آنها استفاده کنند، افزود: 
گر هر مشتری به طور متوسط در دو یا سه بانک  لذا ا
حساب داشته باشد طبیعتا  نیازمند دو یا سه کارت 

بانکی است.
مدیر اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی ادامه داد: 
از منظر پایداری سرویس نیز همانگونه که معمولا  هر 
فروشگاه به دو یا سه دستگاه کارت خوان مجهز است 
تا در صورت عدم سرویس دهی یکی از آنها کسب و کار 
با مشکل مواجه نشود، مشتری نیز حداقل به دو کارت 

بانکی نیاز خواهد داشت.

مدیر عامل تامین سرمایه تمدن در تشریح تورم به وجود 
آمده در کشور اظهار داشت: متاسفانه برنامه های اقتصادی 
کوتاه مدت و همچنین سیکل های تجاری که برنامه بلند 

مدتی ندارند باعث تورم می شوند .

به گزارش مجله خبری این هفته؛ محمودرضا خواجه 
نصیری در همایش تحلیل وضعیت اقتصادی ایران و اثرات 
آن بر بازار سرمایه در اصفهان که در اتاق بازرگانی اصفهان 
در جمع اقتصادی های استان و جمعی از خبرنگاران 
برگزار شد گفت: نکته اساسی اقتصاد ما متاثر از چهارچوب 
های اقتصادی است و چون هیچ کدام از برنامه های ما 
بلندمدت نبوده و با غیرت دنبال نشده ما با رکود مواجه 

شده ایم.
وی ادامه داد: ما باید اقتصاد را با منطق صفر و یک ببینیم به 
این خاطر که سیکل های تجاری و اقتصادی کوتاه مدت، 
عامل اصلی تورم است که برای رفع آن باید برنامه های 

توسعه ای درازمدت تعریف شود. 
مدیرعامل تامین سرمایه تمدن اضافه کرد:اولین درگاه بازار 
سرمایه اصفهان را به واسطه بازار سرمایه افتتاح کردیم و این 
دومین شعبه است که به جز اصفهان در مشهد، شیراز، 

زنجان و آمل نیز افتتاح شده است.
خواجه نصیری با اعلام اینکه سوپرمارکت مالی یک موسسه 
مالی یا شرکتی است که طیف گسترده ای از خدمات مالی را 
تحت یک سقف ارائه می دهد، بیان کرد:سوپرمارکت های 
مالی خدماتی را ارائه می دهند که معمولا شامل خدمات 
بانکی، کارگزاری سهام و بیمه و گاهی اوقات کارگزاری 

ک و مستغلات است. املا
او اضافه کرد: منطق اساسی سوپرمارکت مالی ارائه یکجای 

خدمات و افزایش وفاداری مشتریان است.
خواجه نصیری با اشاره به دلایل بهم ریختگی بازار بورس 
در سال گذشته و تداوم آن در سال جاری افزود: مواجهه با 
حجم وسیع نقدینگی در هر بازاری بطور قطع به شکست 
می انجامد که برای رفع آن کوشیدند بحران را با بحران 
رفع کنند که این مساله خود عامل تولید چالش اقتصادی 

برای کشور شد.
وی اضافه کرد: ۹0 درصد از سود بازار سرمایه کشور به جیب 
30 شرکت بزرگ رفته و همین مساله عامل بهم ریختگی و 

آشفتگی بورس شده است.
خواجه نصیری عنوان کرد: در حال حاضر، بازار بورس کشور 
در یک خط تعادل قرار گرفته  که نه پُررونق است نه پُررکود.

وی با بیان  روند تورم در کشور اظهار داشت: این تورم ناشی 
کسری بودجه بانک مرکزی و دسترسی نداشتن به  از 

دارایی های خارجی کشور است.
مدیرعامل تامین سرمایه تمدن افزود: لازم است برنامه های 
توسعه درازمدت در کشور بصورت سه ماهه، شش ماهه و 

یکساله تعریف شود تا بتوان به ثبات اقتصادی رسید.

وی پیش بینی وضعیت اقتصادی ایران در زمان کنونی را که 
دولت در حال تغییر است و با حجم قابل توجهی از فرضیه ها 

روبرو هستیم، سخت دانست. 
وي هدف از تشکیل سوپرمارکت مالي را ارائه سبدي کامل 
از محصولات و خدمات سرمایه گذاري به مشتریان دانست 
تا افراد به صورت حرفه اي مشکلات مالي خود را برطرف 
کرده و برنامه مالي خود را براي آینده اي امن و در عین حال 

ثروتمند تنظیم کنند.
وي با بیان اینکه شرکت تأمین سرمایه تمدن مي خواهد 
در بازار سرمایه تغییراتي ایجاد کند، گفت: شرکت تأمین 
سرمایه تمدن در چهار سال اخیر، ۸00 هزار کاربر را جذب 
کرده، که از این میزان ۵0 هزار نفر از استان اصفهان است و 

بدینسان توانسته بازار سرمایه را تغییر دهد.

مدیرعامل شرکت تأمین سرمایه تمدن با قدرداني از 
سرمایه گذاراني که علاقه مند به رشد و توسعه این شرکت 
گفت: ایده راه اندازي  کرده اند،  بوده و به آن اعتماد 
سوپرمارکت مالي یکسال پیش در ذهنم جرقه خورد. البته 
این ایده به عنوان یک مسیر در جهان در حرکت بوده ولي در 
کشور ایران به دلیل اینکه حوزه مالي کاملا  جا نیافتاده بود، 

این امر به تأخیر افتاد.
خواجه نصیري اظهار کرد: ما کارمان را در قالب یک شرکت 
کوچک آغاز کردیم و امروز مدیریت ۲۲ هزار میلیارد تومان از 
سرمایه هاي مردم را عهده دار هستیم. این در حالي است 
که همواره براي ارائه سرویس هاي مختلف، متقاضي 

وجود دارد.
وي خاطرنشان کرد: کساني که در دو سال گذشته در 
شرکت تأمین سرمایه تمدن سرمایه گذاري کردند، علیرغم 
تورم، کاهش ارزش پول و... توانستند سرمایه خود را 
مدیریت کنند تا حداقل فقیرتر نشوند و در حقیقت موضوع 
آن است که نگرش در این راستا در کشور پررنگ تر شده و 
مردم به سوي بازار سرمایه یا بازارهاي مالي حرکت مي کنند 
که این در ذهن مردم شکوفه مي زند که سپرده بانکي براي 

مدیریت دارایي ها نیست.
خواجه نصیري ادامه داد: ایده سوپرمارکت مالي در جهان 
مي گوید وارد این سوپر شده، چرخ را به دست گیر، ارزیابي 
ج شو و  خ بگذار و خار کن و آنچه مي خواهي در داخل چر

بهترین ها را متناسب با شناخت خود انتخاب کن.
در این مراسم همچنین مسعود گلشیرازی رئیس اتاق 
بازرگانی اصفهان نیز گفت: اصفهان بعد از تهران دومین رتبه 
را در سپرده های بانکی دارد و جالب اینکه بیش از ٣٠ درصد 
این سپرده ها از استان خارج می شود جایی که خودشان 
باید جاذب سرمایه باشند متاسفانه حتی سپرده های 

سپرده گذارانشان نیز در حال خروج است.
کرد: امیدوارم بحث و تبادل نظر پیرامون  وی اظهار 
موضوعات مربوط به بازار سرمایه و اقتصادی که احتمال 
وقوع دارد انجام شود چرا که تاثیرات آن بر بازار سرمایه، 
تاثیرات متقابل آن بر بازار سرمایه و تاثیراتی که بر اقتصاد ملی 

ما دارد موضوع هایی است که مورد چالش، نظر و پیگیری 
فعالان اقتصادی و صاحبان سرمایه بوده و هست.

گر یک نگاه اجمالی به  رئیس اتاق بازرگانی عنوان کرد: ا
وضعیت اقتصادی کشور داشته باشیم آنچه که امروز بعنوان 
فرصت پیش روی ماست و آنچه که اقتصاد کشور را تهدید 
گر  می کند و لازم است برای آنها برنامه ریزی انجام شود و ا

مدیریت شوند قطعا می توان به نتیجه و مقصود رسید.
گلشیرازی بیان کرد: قطعا  هرگونه زمان سوزی اثرات جبران 
ناپذیری را برای اقتصاد ملی بوجود می آورد رشد نقدینگی 
از یک سو و موضوع تحریم های بین المللی و حضور در 
بازارهای بین المللی و معاملات تجاری از سوی دیگر 

وجود دارد.
وی افزود: اتفاقاتی که در چند وقت گذشته در بازار سرمایه 
افتاد می توانست تکانه مثبتی بر اقتصاد ملی ما باشد که 
شاید با کم تدبیری ها باعث شد بازار سرمایه امروز مطالبه 
ملی و مطالبه اجتماعی، مورد توجه مردمی که پشتوانه بازار 

هستند قرار بگیرد.
مسعود گلشیرازی اذعان کرد: این موضوعات می طلبد که 
در حوزه سیاست های اقتصادی کلان اعم از سیاست های 
ارزی تجاری و سیاست های پولی به صورت جدی مورد 

توجه قرار بگیرد.
رئیس اتاق بازرگانی استان اصفهان بیان کرد: طبق آمار 
تسهیلات دهی بانکها، تسهیلاتی که در سالی که گذشت 
داده شده به مراتب بیشتر از میزان افزایش تورم بود که قالب 

آن نیز به سمت تولید نبوده است
گلشیرازی گفت: بعد از اصلاح هایی که در سال ۸۴ بر بازار 
سرمایه انجام شد بازار سرمایه دوره ی جدیدی را شروع کرد 
و توانست با سیر مطلوب تری عوام پذیری خودش را تثبیت 

کند و به جلو حرکت کند.
گر ما آمارها را نگاه کنیم صندوق  وی افزود: به نحوی که ا
های تقاضای ۴ گانه وجود دارد بیش از ۵٠٠ هزار میلیارد 

تومان توانسته سرمایه به خودش جذب کند.
مسعود گلشیرازی توضیح داد: در قبال نقدینگی که در 
جامعه وجود دارد آمار ٢٠ درصدی را بازار سرمایه توانسته 
گر ابزارها درست استفاده بشود  در دست خودش بگیرد که ا
می تواند سازندگی و تامین مالی کفه ترازو به سوی بازار 

سرمایه رقم بخورد.
رئیس اتاق بازرگانی ادامه داد: امروزه رشد ابزارهای بازار 
که فعالان و شهروندانش در منزل خودشان نیز می توانند 
خرید و فروش کنند و سرمایه خودش را مدیریت کند ابزاری 
گر سیاست های عوام پذیر در سرمایه به درستی در  است ا

کنار سیاست های نظارتی قرار گیرد مورد توجه می شود.
گلشیرازی اظهار کرد: مهمتر از اینها تکلیف دولت بنگاه 
داری که عمده وزن بازار سرمایه ما را شرکت های دولتی 
باید  متاسفانه دولتی است  که  کشند  به دوش می 

مشخص شود.
گر در بازار دچار بحران هستیم  که شرکت  وی افزود: امروز ا
هایی که بازار سرمایه را تشکیل می دهند زیر نظر نهادهای 

گر این شرایط نبود امروز در این جلسه  دولتی هستند که ا
می توانستیم شرایط بهتری را متصور باشیم.

گر در اقتصاد استان اصفهان  مسعود گلشیرازی عنوان کرد: ا
نگاه کنیم و شاخص های محیط کسب و کار و شاخص 
های سرمایه گذاری را نگاه کنیم می بینیم که در کشور، 
خ تشکیل سرمایه پیشی گرفت، خبر  ک از نر خ استهلا نر
بسیار قابل تأمل، خبری که حکایت از یک پیامدهای 

نامطلوب دارد.
گلشیرازی توضیح داد: دو سال پیش که در اتاق نهم 
شروع به کار کردیم رتبه ۲۶ شاخص های محیط کسب 
و کار را داشتیم یعنی جز رتبه های آخر کشور بودیم یک 
برنامه فشرده تعریف شد و شورای گفت و گو تشکیل شد 
در بخش خصوصی با دولت، قوه قضائیه و نمایندگان 
مجلس هم پیمان شدیم در کنار همدیگر تلاش کنیم در 
رابطه با بهبود شاخص های بازار کسب و کار که به شرایط 
مطلوبی نرسیدیم ولی رشد ١۴ پله ای را در دو سال گذشته 
در بهبود شاخص های محیط کسب و کار در اصفهان 

تجربه کردیم.
وی افزود: این موضوع حکایت از این دارد که شدنی است 
به شرطی که اصلاح بینش ها، اصلاح روش ها و مهم تر از 
همه اینکه اقتصادمان را مردمی بدانیم و به نظرات مردم 
بعنوان ولی نعمت هایمان نگاه کنیم و بدانیم این شاخص 
ها تله متری است که به خوبی نماینگر این است که چه 

اتفاقاتی پیرامون ما در حال رخ دادن است.
کرد: اصفهان صنعتی  گلشیرازی خاطرنشان  مسعود 
بعنوان دومین اقتصاد کشور  و بعنوان صنعتی ترین استان 
کشور و بعنوان استانی که حوزه خدمات در آن سهم نزدیک 
به ۵٠ درصدی را به دوش می کشد نیاز به تأمین سرمایه و 

ابزار دارد.
در  کرد:  بیان  اصفهان  استان  بازرگانی  اتاق  رئیس 
شهراصفهان در واحد نساجی بیش از دو هزار واحد صنعتی 
مشغول به فعالیت است و  بعنوان قطب اقتصادی کشور و 
قطب تولید فولاد در کشور، همچنین در حوزه کشاورزی و 
محصولات کشاورزی شاخص است و ما باید از این پیشران 

اقتصادی به نحو مطلوب بهره ببریم.
گلشیرازی گفت: اصفهان به عنوان  پیشران اقتصادی است 
که باید پیامدها و رخدادهای اقتصادی این شهر را به خوبی 
گر نرخ تشکیل سرمایه در اصفهان منفی شد  بسنجیم که ا

پیام تامل برنگیزی برای کشور است.
مسعود گلشیرازی خاطر نشان کرد: این موضوع نقص 
سیاست گذاری و نقص مدیریت اجرایی در حوزه پولی 
است و امیدوارم با تشکیل جلساتی از این دست با 
مسؤولان بازار سرمایه و مدیران شرکت های تأمین سرمایه 
و مدیران صندوق ها و کارگزاری ها بتوانیم یک ارتباط 
سازنده، موثر و معطوف به هدف را بین فعالان اقتصادی 
و فعالان بازار سرمایه برقرار کنیم تا اتفاقاتی که به آن اشاره 
شد در حوزه تشکیل سرمایه، اشتغال و کارآفرینی به حد 

مطلوب برسد.

نشست پیگیری و رفع مشکلات ارزی اعضای اتاق 
بازرگانی اصفهان با حضور دبیر کمیته اقدام ارزی کشور، 
جانشین دبیرکل اتاق بازرگانی اصفهان، معاون دفتر 
توسعه خدمات بازرگانی سازمان توسعه تجارت ایران، 
قائم مقام رئیس سازمان صمت استان، رئیس اداره 
بازرگانی خارجی سازمان صمت استان اصفهان و 

جمعی از فعالان اقتصادی استان برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان، احسان 
قمری، دبیر کمیته اقدام ارزی و مدیر کل دفتر توسعه 
خدمات بازرگانی سازمان توسعه تجارت ایران در این 
نشست ضمن تشریح » دستورالعمل بازگشت ارز حاصل 
از صادرات سال ۱3۹۷ تا ۱۴00« تصریح کرد: پیگیری و 
رفع چالش های صادرکنندگان به ویژه در حوزه قوانین 
و مقررات مربوط به رفع تعهد ارزی از اولویت های کمیته 

اقدام ارزی است.
وی با اشاره به رفع تعهد ارزی  بیش از ۹۵ درصدی 
صادرکنندگان اصفهانی، اقدامات اتاق بازرگانی اصفهان 
و سازمان صمت استان اصفهان در حوزه ارزی را بی نظیر 

و ستودنی دانست. 
ابراهیم جلیلی، قائم مقام رئیس سازمان صمت استان 
اصفهان نیز در این نشست از آمادگی این سازمان برای 
حمایت همه جانبه از فعالان اقتصادی و صادرکنندگان 
استان جهت رفع مشکلات ارزی خبر داد و تصریح کرد:  
موفقیت صادرکنندگان اصفهانی در رفع تعهد ارزی  
بیش از ۹۵ درصدی صادرات مرهون تلاش ها و همکاری 
سازمان صمت و اتاق بازرگانی اصفهان در این حوزه است .
وی عدم استرداد مالیات بر ارزش افزوده صادرکنندگان را  از 
مهمترین دغدغه های فعالان اقتصادی استان دانست و  
خواستار ورود کمیته اقدام ارزی و سازمان توسعه تجارت 
به این موضوع و رایزنی با سازمان امور مالیاتی برای رفع 

این مشکل در استان شد. 
زهرا زمانی، مدیر پژوهش و بررسی های اتاق بازرگانی 
اصفهان نیز در این نشست احصاء چالش های حوزه 
کار و  پیگیری و رفع مشکلات  کسب و  های مختلف 
فعالان اقتصادی را از مهمترین اهداف و رویکردهای 
اتاق اصفهان در دوره نهم دانست و افزود: بررسی چالش 
های موجود فضای کسب و کار و ارائه راهکارهای اجرایی 
برای رفع آن، برگزاری جلسات با دستگاه های اجرایی 
مربوطه در سطح ملی و استانی به منظور حل مشکلات 
فعالان اقتصادی، اطلاع رسانی موثر و هدفمند آخرین 
قوانین و بخشنامه های مرتبط با حوزه های مختلف 
کسب  کار و همچنین شناسایی قوانین مخل  کسب و 
و کار و تلاش برای اصلاح یا حذف این قوانین به همراه 
پیگیری رفع مشکلات فعالان اقتصادی برای نخستین 
بار در کشوراز طریق برنامه گفتگوی ویژه خبری و ... از 
مهمترین اقدامات پارلمان بخش خصوصی اصفهان در 

این حوزه است.  

با توجه به پیامدهای کرونایی بر کسب و کارها و 
افزایش نرخ تورم در کشورهای مختلف، خانوارهای 
گذاری  سرمایه  یک  برای  راهی  دنبال  به  ثروتمند 
سودآور هستند و ارزهای دیجیتال به ویژه پس از 
از آن ها جذابیت  یزشهای اخیر در نظر بسیاری  ر

بیشتری پیدا کرده است.  

به گزارش بلومبرگ، نتایج یک نظرسنجی صورت گرفته 
کس از ۱۵0 خانواده ثروتمند در  توسط بانک گلدمن سا
سراسر جهان نشان می دهد که بیش از نیمی از آن ها 
خود را آماده سرمایه گذاری در بازار ارزهای دیجیتالی 
می کنند. ۱۵ درصد این خانواده ها نیز اعلام کرده اند 

کنون نیز در بازار حضور دارند.   همین ا
با توجه به پیامدهای کرونایی بر روی کسب و کارها و 
افزایش تورم در کشورهای مختلف، خانوارهای ثروتمند 
به دنبال راهی برای یک سرمایه گذاری سودآور هستند 
و ارزهای دیجیتال به ویژه پس از ریزش های اخیر در 
نظر بسیاری از آن ها جذابیت بیشتری پیدا کرده است.  
مینا فلین- کارشناس بخش مدیریت ثروت در بانک 
کس- گفت: بیشتر خانواده ها می خواهند  گلدمن سا
ک چین و ارزهای  با ما در خصوص قابلیت های بلا
عقیده  بر  ها  آن  از  برخی  کنند.  صحبت  دیجیتالی 
ک چین نیز روزی مانند اینترنت به یک  هستند که بلا
فناوری حساس و جدایی ناپذیر از زندگی افراد تبدیل 

خواهد شد.  
بیتکوین به عنوان محبوب ترین ارز دیجیتالی بیش از 
۵0 درصد نسبت به قله قیمتی خود در اواسط ماه آوریل 
ریزش کرده اما به نسبت قیمت خود در سال قبل هنوز 

۲30 درصد بالاتر قرار دارد.  

درهمایش تحلیل وضعیت اقتصاد ایران و اثرات آن بر بازار سرمایه در اصفهان عنوان شد:

در اتاق بازرگانی اصفهان برگزار شد:سیکل های تجاری کوتاه مدت باعث تورم می شوند 

نشست پپیگیری و رفع 
مشکلات ارزی فعالان اقتصادی

ورود ثروتمندان به بازار 
ارزهای دیجیتالی
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مدیر عامل سازمان آرامستان های شهرداری اصفهان 
گفت: برای تحول، توسعه و پیشرفت این سازمان بر اساس 

مطالعات علمی و تخصصی برنامه ریزی شده است.
احمدرضا مرادی اظهار کرد: امروز آرامستان باغ رضوان در 
مقام یکی از زیباترین و مجهزترین آرامستان های کشور 
شهرت و جایگاه برتری را به خود اختصاص داده است و 
متولی ارائه خدمات مربوط به حمل، تغسیل، تکفین و 
کسپاری اموات در شهر  تدفین و ارائه خدمات پس از خا
اصفهان است که با عنایات الهی، زمینه ساز تسلی خاطر 
بازماندگان، ترحیم متوفیان و تذکر و تنبه زائران قبور 

مؤمنان و مومنات است.
وی افزود: این سازمان با هدف کسب رضای الهی و رعایت 
اصول دین مبین اسلام و همگام با فرهنگ و آداب رسوم 

شهروندان در صدد انجام دقیق امور شرعی متوفیان، 
افزایش سطح رفاه بازماندگان هنگام مراجعه به سازمان، 
ایجاد بستری مناسب و مؤثر به منظور عبرت پذیری 
زائران از محیط آرامستان ها و تجلی یاد معاد در زندگی 
روزمره مراجعان است بدین ترتیب ضرورت ساماندهی 
و بهینه سازی وضع موجود از یک طرف و توسعه آن در 
کالبدی با  ح راهبردی _  سنوات آتی بر اساس یک طر
بهره گیری از تجربه های داخلی و جهانی در مواجهه 
با آرامستان و مسائل مربوط به آن به وضوح احساس 

می شد.
مدیر عامل سازمان آرامستان های شهرداری اصفهان 
تصریح کرد: تدوین راهبردها و الگوهای فضایی_ کالبدی در 
بهره برداری فعلی و توسعه آتی آرامستان باغ رضوان، تبیین 

رویکرد مناسب ساماندهی با توجه به ویژگی های فرهنگی، 
مذهبی، اجتماعی و اقتصادی ذی نفعان و بهره برداران، 
ارائه راهبردها و الگوی های مدیریت و بهره برداری از 
آرامستان، ارائه طرح ساماندهی فضایی و کالبدی و توسعه 
آتی آرامستان در ابعاد شهرسازی، معماری، ترافیکی، 
سرمایه گذاری، مشارکتی و ارائه مدل های مشارکت بخش 
خصوصی و مردم در ساماندهی، بهینه سازی و توسعه در 

دستور کار این  سازمان قرار گرفته و با همکاری معاونت 
برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری اصفهان و 
ناظران علمی پیش بینی شده در قالب فراخوان از مشاوران 
جهت انجام پروژه مطالعاتی ساماندهی، بهینه سازی و 
توسعه آرامستان باغ رضوان دعوت به همکاری شد که پس 
از طی تشریفات اداری و قانونی و تخصصی، مشاور واجد 

شرایط انتخاب شد.

برنامه ریزی برای توسعه سازمان 
آرامستان های اصفهان

 تزییناتی که به قـد و قواره اصفهان نیسـت و بـر تن نصف 
جهان زار می زند. معماری های معاصری که به گذشته 
وصل نمی شـود و تاریـخ را به سـمت فراموشـی و نابودی 
مـی بـرد. ایـن آیینـه تمـام نمـای خیابـان هـای معاصـر 

اصفهـان اسـت که بـا تاریـخ ایـن شـهر همخوانی نـدارد.
کنون باقی مانده  آنچه که از معماری خیابانی اصفهان ا
اسـت رهـاوردی از تجـدد و تلفیقـی اسـت از تزییناتـی 
گویـا هیـچ پیشـینه خاصـی نـدارد و بـا نظامنـدی  کـه 
خاصـی برنامـه ریـزی نشـده اسـت. موضوعـی کـه بـرای 
کیـد فعالان  اصفهـان نوعی افـت به شـمار مـی رود و بـه تا
میـراث فرهنگـی، مدیـران شـهری هیـچ برنامـه ای بـرای 
آن در  نمایـش  و  نظام مندکـردن معمـاری خیابانـی 

شـهرموزه اصفهـان ندارنـد.
آنچـه از معمـاری خیابانـی اصفهـان معاصـر باقیمانـده 
اسـت بیشـتر بـه نگارسـتانی می مانـد کـه حـالا در پشـت 
انبوهـی از تابلوهـای تبلیغاتـی پنهـان شـده یـا در حـال 
کـه بـرای دیـدار  کافـی اسـت  نابـودی و ویرانـی اسـت. 
ایـن نگارسـتان های خیابانـی سـری بـه خیابان هـای 
چهاربـاغ عباسـی، چهاربـاغ پاییـن، طالقانـی، کاشـانی و 
یا عباس آباد اصفهان بزنید؛ نماهـا و قاب هایی بی نظیر 
از کاشـیکاری ها، گچ بری هـا، آجرکاری هـا، معقلی هـا در 
سـردر خانه هـا، مغازه هـا، بدنـه خیابان هـا، بالکن هـا بـا 
تصاویـر انتزاعـی و غیـر انتزاعـی شـما را میخکـوب تماشـا 

. می کنـد

 امـا بی مهری هـا و کـج سـلیقگی ها را هـم کـم نمی بینید؛ 
کـه سـردرهای بی نظیـر آجـرکاری و لچکی هـای  آنجـا 
کاشیکاری معرق زیر انبوهی از تابلوهای تبلیغاتی پنهان 
شده و تنها شمسه ها و چندپرها و هندسی ها از گوشه و 

کنـار تابلوهـا و بنرها سـرک می کشـند!
برجای مانده های معماری خیابانی اصفهان عمری صد 
سـاله و یا بیشـتر دارند. زایش خیابان ها در اوایل قاجار و 
پهلوی اول بیشتر نشانگر ورود اتومبیل به زندگی و تبلور 

شهری شـدن گذرها و معابر بود.
در ایـن میـان کـه تجـدد کالبـد شـهر را می شـکافت و راه 
خـود را بـاز می کـرد ، بدنـه خیابان هـا بـا حفـظ بدنـه بـازار، 
معمـاری عمارت هـا و دکان هـا شـکل گرفتـه و بـه تدریـج 
نمودهایـی از تزئینـات بناهـای ایرانـی در سـردرها و 
ایوان هـا و بالکن هـا بـروز یافتنـد. نقـش بسـتن نقـش و 
نگارهای اصیل ایرانی بر معماری نماهای بیرونی بناها، 
معماری خیابانی معاصر اصفهان است که امروزه با نبود 
نظام و برنامه مشـخص برای نگهـداری و نمایـش آنها در 

حـال رنـگ باختـن و نابـودی اسـت.
کاشـیکاری و  تزئینـات معمـاری خیابانـی اصفهـان بـا 
گچبـری گاه بزم هـا و شـکارها و گاه باغ هـا و اسـطوره ها را 
بـه نمایـش می گـذارد؛  نمایشـی از پیشـینه غنـی فرهنگ 
کهن ایران کـه در شـهرموزه اصفهان پتانسـیلی فراموش 
شـده اسـت و گویـا مدیـران شـهری و برنامـه ریـزان از آن 

غافـل شـده اند.
عباسـی،  چهاربـاغ  چـون  خیابان هایـی  از  گـذر  در 
عباس آبـاد، حافـظ و طالقانـی یـا خـوش سـابق هنـوز هم 

می تـوان لایه هـای زیریـن معمـاری خیابانـی اصفهـان را 
دید؛ گرچـه بسـیاری از آنها در همیـن یکـی، دو دهه اخیر 
از بیـن رفته انـد. گـواه این مدعـا کتابی اسـت زیـر عنوان" 
از نقـش و نـگار در ودیـوار شکسـته" کـه در آن بـه معماری 

خیابانـی اصفهـان پرداختـه شـد.
برخی از نماها و سـردرهایی که در این کتاب مسـتندات 
کنـون دیگـر وجـود خارجـی ندارنـد.  آن جمـع آوری شـد ا
کتـاب از غلامرضـا نصراللهـی و  ح و تحقیـق ایـن  طـر
محمدعلی صرامی اسـت و گـردآوری آن را مـوزه هنرهای 

معاصـر اصفهـان در سـال ۸۵ بـر عهـده داشـته اسـت.
روند پرشتاب تخریب شناسنامه های معماری خیابانی 
کمتـر از دو دهـه نشـان می دهـد  معاصـر اصفهـان در 
در ایـن مـورد بـا تمـام گوشـزدها غفلـت فـراوان شـده و 
گـر شـرایط بـه همیـن شـکل پیـش بـرود، ایـن انـدک  ا
باقیمانده هـای میـراث ارزشـمند در سـال های پیـش رو 
گاهـی و  ک تر در هالـه ای از غفلـت، ناآ بـا رونـدی شـتابنا

بی برنامگـی از بیـن بـرود.
بـر برخـی از ایـن بـه تعبیـر مـا  در ایـن میـان مـروری 
"نگارسـتان های خیابانـی" خالـی از لطـف نیسـت. کافی 
اسـت بـه عنـوان مثـال در چهاربـاغ عباسـی نگاهتـان را از  
لابه لای  شاخسـار درختان بلنـد خیابان رو به سـوی بالا 
ببرید  تـا قاب هـای هنـری شـهر را ببینیـد. در امتـداد این 
گـر در راسـتای آن  خیابـان،  چهارباغ پاییـن قـرار دارد که ا
به راهتـان ادامـه بدهید همچنـان می توانیـد باقیمانده 
 های معماری خیابانـی را بر در و دیـوار عمارت های کهن 
شـهر در قـاب ایوان هـای سـتوندار و طاق نماهـا ببینیـد.

در سـوی دیگـر در خیابـان عباس آبـاد، بـر روی دیـوار 
قدیمی تریـن بیمارسـتان شـهر بـه نـام عیسـی ابن مریم  
قابی دلنشین مزین به کاشیکاری و آجرکاری با دو ستون 
پایه سـنگی نقـش بسـته کـه در واقـع یکـی از بارزتریـن و 
معرف ترین باقی مانده هـای معمـاری خیابانی اصفهان 
کـه همـواره در  اسـت؛ نمایشـی از دو سـرو و بـاغ ایرانـی 

فرهنـگ ایرانـی جایـگاه ویـژه ای داشـته اسـت.
کاشـی کاری های باقیمانـده  از  نگاره هـا، گچبری هـا و 
معمـاری خیابانـی اصفهـان را در خیابان هـای دیگـر هـم 
که به طور عمده در نزدیکی قلب توریستی شهر قرار دارند 
می تـوان دیـد؛ سـردرها و ایوان هـای گشـاده خانه هـای 
جلفـا و یـا لچکی هـا و پشـت بغل های مزیـن بـه کاشـی و 
آجـر در خیابان طالقانی، سـردر کلیسـای لوقـا در خیابان 
عبـاس آبـاد و شـماری دیگـر کـه در ایـن نـگارش و در ایـن 

مجـال نمی گنجـد.
بـه هـر روی امـا معمـاری خیابانـی اصفهـان از گذشـته 
کنـون دسـتخوش تغییـرات زیـادی بـوده و گرچـه هنـوز  تا
نمودهایـی از فرهنـگ اصیـل ایرانـی بـر درودیـوار ایـن 
کارشناسـان و فعـالان  شـهر برجـای مانـده اسـت امـا 
میراث فرهنگی  بر این باور هستند که در حالی که میراث 
معمـاری خیابانـی معاصـر در حـال نابـودی  و فراموشـی 
اسـت، معمـاری خیابانـی  ایـن روزهـای اصفهـان لجـام 

گسـیخته و از کـف رفتـه اسـت.
از نـگاه حسـین مسـجدی، پژوهشـگر میـراث فرهنگـی، 
معماری خیابانی معاصر اصفهان یک نمونه خوب برای 

مطالعـه در نظـام فکـری آن زمان اسـت.
وی گفت: در زمـان حاضر همچنین مسـاله ای تـام دارد. 
مـا مـدام در حـال مقایسـه هسـتیم و نقدهایـی هـم کـه 
پیش می آید حاصل این مقایسـه اسـت؛ به ایـن معنا که 
هـم تصویرهـا و گزارش هایـی را از دوره قبلـی داریـم و هـم 
بختیارانه بعضی از آنهـا را  هنوز در لابـه لای خیابان هایی 
چون طالقانی، شمس آبادی، نشاط، هاتف و حافظ  در 
حال نفس کشـیدن و زنده می بینیم که البته متاسـفانه 

بـه دلیـل  بی برنامگـی در حـال نابودی انـد.
وی افزود: با مقایسه معماری خیابانی معاصر با وضعیت 
کنـون می بینیـم حـال خیابان هـای فعلی مـان خیلـی  ا
گذشـته حسـرت   خـوب نیسـت. بنابرایـن نسـبت بـه 
می خوریـم؛ دلیـل هـم ایـن اسـت کـه هیـچ نظـام ثابتـی 
وجـود نـدارد؛ یعنـی شـهرداری و هـر متولـی دیگـری 
مثـل سـازمان نظـام مهندسـی، اسـتانداری و حتـی 
اداره فرهنـگ و ارشـاد هیـچ برنامـه ای بـرای بدنه سـازی 
خیابان هـا و  نظام منـد کـردن آنهـا ندارنـد، در حالـی کـه 
ایـن، چهـره شـهر و مهـم تریـن بخـش چهـره شـهر اسـت. 
گردشگر خارجی، داخلی و شهروندان هر روز با این چهره 

شـهر مواجـه   انـد و ایـن چهـره نماینـده ماسـت. 

روند پرشتاب تخریب شناسنامه های معماری 
خیابانی معاصر اصفهان 

گفت: تقویت  ۱۱ شهرداری اصفهان  مدیر منطقه 
پتانسیل های موجود در محور گردشگری رهنان شامل 
حمام تاریخی رهنان، مسجد جامع رهنان )مسجد 
ذوقبلتین با قدمت هزارساله(، زورخانه، سالن سینما و 
آمفی تئاتر مهتاب، گلزار شهدا و مرقد امام زاده میر مدینه 

در دستور کار قرار دارد.
حمید اشرفی، اظهار کرد: منطقه ۱۱ با مساحت یک هزار 
و ۱۴0 هکتار از شمال به محور خیابان بابوکان از تقاطع 
خیابان امام جواد )ع( تا تقاطع خیابان امام خمینی، از 
جنوب به خیابان شهید اشرفی اصفهانی )کهندژ(، از 
شرق به محور خیابان امام خمینی )ره( از تقاطع بابوکان 
تا تقاطع کوچه مشکین و از غرب به امتداد مرز غربی شهر 

اصفهان با شهرستان خمینی شهر محدود می شود.
وی با بیان اینکه شهرداری رهنان در سال ۱3۴0 
تأسیس شده و در سال ۱3۸۲ به شهر اصفهان الحاق 
یافته و به عنوان منطقه ۱۱ شهرداری اصفهان نام 
گرفت، افزود: شهرداری این منطقه با هدف جلب 
رضایت شهروندان نسبت به خدمات ارائه شده 
همچنین توسعه فعالیت ها خط مشی خود را در 
کرده  انطباق با اهداف و مقاصد شهرداری اعلام 

است که شامل تکریم و کاهش مراجعات ارباب رجوع 
گاهی شهروندان،  به شهرداری و افزایش سطح آ
ح ها و برنامه های عمران شهری  توسعه پروژه ها، طر
گردشگری رهنان،  با رویکرد توسعه محور تاریخی 
آزادسازی و احداث شبکه معابر جهت دسترسی 
بهتر شهروندان، افزایش سرانه فضای سبز، ایجاد و 
کن و فضاهای ورزشی، فرهنگی و تفریحی  توسعه اما
در منطقه، توسعه منطقه با رویکرد حفظ ظرفیت های 
کولوژیک، ساماندهی ترافیکی و روان سازی عبور و  ا
مرور در معابر فرعی و توسعه پایدار با حفظ، تقویت و 
توسعه ظرفیت های گردشگری، تاریخی، فرهنگی و 

طبیعی منطقه است.
به  اشاره  با  اصفهان  شهرداری   ۱۱ منطقه  مدیر 
گردشگری رهنان،  پتانسیل های موجود در محور 
خاطرنشان کرد: حمام تاریخی رهنان سومین حمام 
بزرگ کشور، مسجد جامع رهنان )مسجد ذوقبلتین 
با قدمت هزارساله(، زورخانه، سالن سینما و آمفی 
تئاتر مهتاب، گلزار شهدا و مرقد امام زاده میر مدینه 
این منطقه را در راستای انجام هر چه بهتر پروژه محور 

گردشگری رهنان کمک خواهد کرد.

در یکصد و پنجمین برنامه افتتاحیه های شهرداری 
اصفهان، ایستگاه آتش نشانی شهید خداداد امینی و 
کبان، گندم و مینا در منطقه  بوستان های فردوان، پا
هشت به ارزش ۲03 میلیارد تومان با حضور شهردار و 
رییس شورای اسلامی شهر اصفهان به بهره برداری رسید.

امینی  خداداد  شهید  آتش نشانی  ایستگاه  پروژه 
شاخص ترین طرح آماده افتتاح منطقه هشت به شمار 
کم جمعیتی زیاد خانه اصفهان،  می رود که به جهت ترا
بهرام آباد، مارچین و بخش هایی از منطقه ۱۲ یکی از 

پروژه های مهم و کلیدی شمال شهر اصفهان است.
ایستگاه آتش نشانی شهید خداداد امینی در زمینی به 
مساحت یک هزار و ۸00 مترمربع با زیربنای یک هزار و ۲00 

مترمربع شامل شش آشیانه احداث شده است.
»قدرت الله نوروزی« شهردار اصفهان در این مراسم 
اظهار کرد: مدیریت شهری پنجم تمام تلاش خود را کرد 
تا پروژه های مختلفی را در تمام مناطق شهری اجرایی 

کند و این روزها شاهد افتتاح پروژه های متعدد هستیم.
وی افزود: مراسم افتتاح از پروژه بی بی مریم در خیابان 
زینبیه آغاز شد و در ادامه پروژه تقاطع غیر همسطح 
گذر  قهجاورستان و پروژه خیابان مقداد و همچنین 
فرهنگی چهارباغ، آمادگاه و عباس آباد افتتاح شده است.

شهردار اصفهان اعلام کرد: حدود 3۲ هزار میلیارد تومان 
اعتبار مجموعه پروژه های شهرداری اصفهان است که 

طی چهار سال گذشته تقدیم مردم اصفهان شد.
وی با بیان اینکه امروز چهارباغ، مردم از خدمات شهرداری 
اصفهان اعلام رضایت می کردند، گفت: در این سال ها 
تلاش کردیم فعالیت ها بر طبق برنامه پیش برود، برنامه 
اصفهان ۱۴0۵ نیز در همین راستا تهیه شده است، 
گر بر اساس برنامه ۱۴0۵ حرکت شود گره ها و  بنابراین ا
مشکلات مناطق شهری باز خواهد شد و دغدغه مردم 
فردوان، خانه اصفهان و.. قطعا  برطرف می شود، زیرا 
برنامه ۱۴0۵ و بودجه ی امسال راهکارهای متفاوتی برای 
مسائل شهری نشان داده در واقع مسیر راه مشخص 

شده است.
وی ادامه داد: خوشبختانه امروز 3۴ درصد بودجه 
شهرداری تحقق یافته است و قطعا  حرکت در مسیر 
کامل بودجه می شود و این  برنامه ها موجب تحقق 

موضوع نشان دهنده عمل به وعده ها است.
نوروزی خاطرنشان کرد: تجهیزات بسیار خوبی برای 
سازمان آتش نشانی خریداری شده است، هیچ دوره مانند 
این چهار سال گذشته شهرداری اصفهان آماده مقابله با 

بلاهای طبیعی نبوده است.

مدیر منطقه ۱۱ شهرداری اصفهان: 
افتتاح "ایستگاه آتش نشانی خانه اصفهان و چهار بوستان "تقویت پتانسیل های گردشگری رهنان در دستور کار است

ــاز  ــه آغ ــاره ب ــا اش ــان ب ــهرداری اصفه ــه دو ش ــر منطق مدی
عملیــات اجرایــی خانــه دوســتدار کــودک گفــت: پــس از 
ــودک و مجموعــه  ــه دوســتدار ک ــروژه خان اجــرا و اتمــام پ
ــه  ــع ب فرهنگــی شــهرک رســالت چهــار هــزار و ۵00 مترمرب
فضاهــای آموزشــی، فرهنگــی و ورزشــی ایــن منطقــه 

اضافــه خواهــد شــد.
کاووس حقانــی، امــروز در آئیــن آغــاز عملیــات اجرایــی 
خانــه دوســتدار کــودک، احــداث مجموعــه فرهنگــی 
شــهرک رســالت و بختیــار دشــت و دیگــر پروژه هــای 
عمرانــی، خدماتــی و فرهنگــی منطقــه دو شــهرداری 
اظهــار کــرد: پــس از اینکــه بــرای نخســتین بــار در ســال 
ــان  ــهر اصفه ــودک در ش ــتدار ک ــی دوس ــس مل ۹۷ کنفران
برگــزار شــد، ایــن کلانشــهر بــه عنــوان ســومین شــهر غــرب 
آســیا پایلوت شــهر دوســتدار کودک شــناخته شــد و پس 
ــان  ــهردار اصفه ــای ش ــاد و حمایت ه ــای زی از پیگیری ه
جانمایی احــداث خانــه کــودک در محــدوده منطقه دو 

شــهرداری انجــام شــد.
وی افــزود: پــس از اجــرا و اتمــام پــروژه خانــه دوســتدار 
کــودک و مجموعــه فرهنگــی شــهرک رســالت چهــار هــزار 
و ۵00 مترمربع به فضاهای آموزشــی، فرهنگی و ورزشــی 

ایــن منطقــه اضافــه خواهــد شــد.
ــا بیــان اینکــه در  مدیــر منطقــه دو شــهرداری اصفهــان ب
ــه کمبــود شــدید منابــع آبــی  ــا توجــه ب ســال های اخیــر ب
جهــت آبیــاری فضــای ســبز، منبع هــای آب متعــددی 
مجموعــا  بــه حجــم چهــار هــزار و ۵00 مترمکعــب احــداث 
شــد، خاطرنشــان کــرد: بــه مــوازات ایــن اقــدام خطــوط 
کیلومتــر  انتقــال آب منطقــه بــه میــزان پنــج و نیــم 
توســعه یافــت.وی ادامــه داد: ۵3 هکتــار فضــای ســبز 
در بوســتان بختیــار دشــت در حــال احــداث اســت کــه 
ســرانه فضــای ســبز منطقــه را از 3۲ مترمربــع بــه 3۹ 

مترمربــع افزایــش می دهــد.

گفــت:  معــاون خدمــات شــهری شــهردار اصفهــان 
همزمــان بــا اعیــاد ســعید قربــان و غدیــر و در شــب 
عیــد ســعید قربــان بیــش از ۲۲۶ میلیــارد ریــال پــروژه 

نورپــردازی در شــهر اصفهــان رونمایــی می شــود.
حســین امیــری ، بــا اشــاره بــه اقدامــات شــهرداری 
کــرد:  اصفهــان بــه منظــور نورپــردازی شــهر اظهــار 
پروژه هــای نورپــردازی شــهر اصفهان بــا بیــش از ۴۸ هزار 
لامــپ و پروژکتــور کــم مصــرف و همچنیــن ۲۸ هــزار متــر 
کابل کشــی همزمــان با اعیــاد مبــارک قربان و غدیــر مورد 

بهــره بــرداری قــرار می گیــرد.
کــن و  وی بــا اشــاره بــه تأثیــر مثبــت نورپــردازی اما
خیابان هــا بــر روحیــه شــهر و شــهروندان خاطرنشــان 
گــذار در شــهر  کــرد: نورپــردازی بیــش از ۱۵ پــروژه اثــر 
اصفهــان بــه همــت ســازمان زیباســازی شــهرداری 
اصفهــان اجرایــی و از امشــب در اختیــار شــهروندان قــرار 

گرفــت. خواهــد 
معــاون خدمــات شــهری شــهردار اصفهــان گفــت: بــا 
برنامه ریــزی صــورت گرفتــه و طراحــی ایــن نورپردازی ها 
کاهــش مصــرف بــرق بــا میــزان نــور و نــوع  عــلاوه بــر 
لامپ هــای انتخابــی؛ هیــچ آســیبی بــه محیــط زیســت، 

فضــای ســبز و درختــان وارد نخواهــد شــد.
وی در خصــوص پروژه هــای قابل بهــره بــرداری، تصریح 
کرد: نورپــردازی پــل آذر، کتابخانــه مرکزی، گذر ســعدی 
و گــذر پشــت مطبــخ، بهینــه ســازی نورپــردازی میــدان 
نقــش جهــان )امــام(، نورپــردازی پــل دفــاع مقــدس، 
نورپــردازی بقعه هــا و تکایــای تخــت فــولاد از جملــه 
خانه حکمــت، آرامــگاه دهش، تکیــه تویســرکانی و تکیه 
بروجردی، نورپــردازی دهانه هــای فوقانی پــل خواجو، 
نورپــردازی ایســتگاه متــر و ۲۵ آبــان، نورپــردازی خیابان 
ــه  ــی و س ــردازی س ــت و نورپ ــده اس ــی ش ــی اجرای فردوس
پــل بیــش از ۷0 درصــد پیشــرفت و بــه زودی تکمیــل 

ــد. ــد ش خواه
امیــری ادامــه داد: نــور پــردازی پــل ســردار شــهید 
ــردازی مســجد شــیخ لطــف  ســلیمانی و همچنیــن نورپ
الله آغــاز شــده اســت و بــه زودی تکمیــل خواهــد شــد.

مدیر منطقه ۲ شهرداری اصفهان خبر داد:

  افزایش 45۰۰ مترمربعی به 
فضاهای فرهنگی 

معاون شهردار اصفهان:

افتتاح پروژه های نورپردازی 
در شب عید قربان 

خبـــــــــــر

ــر 
هـــ

ش
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گلاره عباسی، بازیگر سینما و تلویزیون از آغاز انتشار 
کتاب های گویا به مناسبت دومین سالگرد تأسیس 

"سوینا" خبر داد.
گلاره عباسی با انتشار یک ویدئو  گزارش ایمنا،  به 
است:انتشار  آورده  خود  گرام  اینستا صفحه  در 
کتاب های گویا از سر گرفته شد / »هزار توی خواب و 
هراس« با صدای ایوب آقاخانی در قصه شب سوینا
گروه سوینا به مناسبت دومین سالگرد تأسیس 
خود، انتشار کتاب های گویا را با همکاری نشر ثالث 
و با نسخه صوتی رمان »هزار توی خواب و هراس« 

با صدای ایوب آقاخانی از سر گرفت.
به  گروه  این  سوینا،  عمومی  روابط  گزارش  به 
و  تولید  خود،  تأسیس  سالروز  دومین  مناسبت 
گویا را با همکاری نشر ثالث و با  کتاب های  انتشار 

حمایت مجموعه بازی سازان از سر گرفت.
رمان »هزار توی خواب و هراس« با صدای ایوب 
کارگردان و بازیگر، به عنوان  آقاخانی، نویسنده، 

اولین مجموعه از فصل تازه قصه شب سوینا پخش 
می شود و تینا تقویان آن را تدوین و میکس می کند.
علاقمندان می توانند از امشب دوم مرداد ماه، 
روزهای شنبه تا چهارشنبه ساعت ۲۲، برنامه قصه 

شب سوینا را بشنوند.
کتاب  افغانستان  اهل  نویسنده  رحیمی  عتیق 
»هزار توی خواب و هراس« را به فارسی دری نوشته 
کتاب را از نسخه انگلیسی  و مهدی غبرایی این 

ترجمه کرده است.

انتشار کتاب های گویا در "سوینا"

انعقاد  از  پس  هفته؛  این  خبری  مجله  گزارش  به 
تفاهم نامه همکاری پژوهشی میان روسای سازمان 
و  اصفهان  شهرداری  ورزشی  اجتماعی  فرهنگی 
پژوهشگاه فقه معاصر قم و همچنین حضور مسئولان 
کار  بر انجام  این پژوهشگاه در اصفهان، دو طرف 
کارشناسی و هدفمند در زمینه حقوق شهرنشینی 

کید کردند. تأ
فرهنگی  سازمان  رئیس  و  شهردار  فرهنگی  معاون 
اجتماعی ورزشی شهرداری اصفهان در این خصوص 
گفت: تحقق شهروندی فرهنگی در شهر فرهنگی هدف 
استراتژیک سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری 
و  نگارش  گذشته  سال های  طی  که  بوده  اصفهان 
اجرای سندی به نام شهروندی فرهنگی را آغاز کرده 
است. شهروندی عبارت است از صورت تکامل یافته 
شهرنشینی و شهرنشینان وقتی که به حقوق یکدیگر 
احترام می گذارند و به مسئولیت های خویش در برابر شهر 
و جامعه شهری عمل می کنند به شهروند ارتقا می یابند.

محمد عیدی افزود: با این تفسیر شهروندی فرهنگی 
هم به نوعی عمل به تکالیف و مسئولیت های فرهنگی 
به  نسبت  که  شهروندی  یعنی  می شود.  قلمداد 
آنها  به  و  مسئولیت های فرهنگی خود واقف است 
تنها یک  فرآیند ساخت فرهنگ  و در  عمل می کند 
کنش پذیر نیست، بلکه کنشگر است، شهروند فرهنگی 
به حساب می آید. خروجی سند شهروندی فرهنگی در 
واقع شهروندانی است که به مسئولیت های فرهنگی 
خودشان در قبال شهر عمل می کنند و به تکالیف و 

حقوق فرهنگی شان واقف هستند.
وی با بیان اینکه شهروندی فرهنگی بر سه المان 
گرایی و مردم گرایی متمرکز است،  زیست پذیری، معنا
ادامه داد: شهروندی فرهنگی شش زیرمولفه شهروند 
هویت مدار، شهروند سالم، شهروند پویا و مشارکت جو، 
شهروند مطالبه گر، شهروند خلاق و شهروند اخلاق گرا 
کرونا  که به درستی و با تحلیل بحران  را در بر می گیرد 
ضرورت تحقق یک مولفه شهروندی فرهنگی یعنی 

شهروند سالم، تمام قد احساس می شود.
کرد: نگاه  معاون فرهنگی شهردار اصفهان تصریح 
اهداف  مجموعه  به عنوان  نیز  فرهنگی  شهروندی 
استراتژیک سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری 
اصفهان به مقوله فرهنگ، نگاهی مسئله محور است. 
در این سند نظام مسائل شهری حول شهروندی 
گستردگی  فرهنگی استخراج شده است. با توجه به 
مسائل استخراج شده در ساختار شکست شهروندی 
که شامل ۲0۱ مسئله بود و با بهره گیری از  فرهنگی 
ماتریس دلفی در نهایت ۲۷ مسئله و مأموریت اصلی 

برای این سازمان ترسیم شد.
عیدی در ادامه امضای تفاهم نامه میان این سازمان و 
پژوهشگاه فقه معاصر را نشان از عزم راسخ دو مجموعه 
کارشناسی و هدفمند دانست و بیان  کار  برای انجام 
در  معاصر  فقه  پژوهشگاه  با  همکاری  آمادگی  کرد: 

تاریخی،  مجموعه  و  داریم  را  گون  گونا حوزه های 
فرهنگی و مذهبی تخت فولاد اصفهان ظرفیت های 
که می تواند یکی از محورهای این  گسترده ای دارد 
همکاری  قرار گیرد. همچنین کتب خطی فقهی زیادی 
در اصفهان وجود دارد که در معرض از بین رفتن است 
که باید به صورت دیجیتال درآمده و حفظ شود . 
امیدوارم اهتمامی صورت گیرد تا محتوای این کتب 

در ویکی شیعه نیز قرار گیرد.
قائم مقام پژوهشگاه فقه معاصر نیز در این زمینه با 
کز  اشاره به تأثیر آموزش غیرمستقیم بر شهروندان در مرا
گون سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری  گونا
اصفهان اظهار داشت: باید کاری کرد مردم به صورت 
درونی به کتابخوانی و برنامه های فرهنگی رو بیاورند 
که این آموزش غیرمستقیم توسط این سازمان انجام 

شده است.
درباره  دری  مصطفی  المسلمین  و  حجت الاسلام 
مفاد تفاهم نامه سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی 
شهرداری اصفهان و پژوهشگاه فقه معاصر افزود: 
در پژوهشگاه فقه معاصر از منظر فقهی و حقوقی به 
بین المللی  و  نوپدید جامعه در سطح ملی  مسائل 
یک  توسط  که  مسائل  این  از  یکی  که  می پردازیم 
گروه بررسی می شود، موضوعات مربوط به شهر و 
شهرنشینی است که شامل مسائل فرهنگی، عمران 
و شهرسازی، حمل ونقل و ترافیک، خدمات شهری 
عموم  و  شهری  مدیریت  که  است  مسائلی  سایر  و 

شهروندان با آنها مواجه هستند.
در  شد  مقرر  اخیر  تفاهم نامه  در  کرد:  تصریح  وی 
که شهرداری  پژوهشگاه فقه معاصر درباره مسائلی 
اصفهان در حوزه حقوقی و فقهی با آنها مواجه می شود 

پژوهش انجام دهیم و شهرداری اصفهان نیز در حوزه 
موضوع شناسی یاری گر پژوهشگاه فقه معاصر باشد.

قائم مقام پژوهشگاه فقه معاصر با بیان اینکه آنچه 
شهرداری با آن مواجه بوده حقوق شهروندی نیست 
کمیت  کرد: حا بلکه حقوق شهرنشینی است، اضافه 
باید در قبال شهروندان حقوق شهروندی را رعایت کند 
کمیت محدود به مدیریت شهری نیست و شامل  اما حا
تمام دستگاه های دولتی و اجرایی می شود؛ بنابراین 
آنچه از نهاد شهرداری انتظار می رود رعایت حقوق 

شهرنشینی است.
دری ادامه داد: از طرفی دیگر حقوق شهروندی منوط 
به تابعیت است یعنی افرادی که تابعیت کشور ایران را 
دارند از حقوق شهروندی ایران برخوردارند در حالی که 
کن ایران نباشند یا روستانشین  ممکن است اصلا  سا
یا جزء عشایر باشند، اما حقوق شهرنشینی منوط 
کن در شهرها از حقوق  به سکونت است و افراد سا
گر تابعیت جمهوری  شهرنشینی برخوردارند حتی ا
اسلامی ایران را نداشته باشند. بنابراین آنچه بر عهده 
شهرداری ها بوده رعایت حقوق شهرنشینی است و 
البته به عنوان یکی از دستگاه های مدیریتی کشور باید 

حقوق شهروندی را نیز رعایت کند.
سه  دارای  معاصر  فقه  پژوهشگاه  دری،  گفته  به 
ک آنها،  پژوهشکده و ۹ گروه پژوهشی است که وجه اشترا
پرداختن به مباحث فقه های معاصر و مسائل جدیدی 

است که فرا روی انسان و جامعه معاصر قرار دارد.
دری فقه تربیت و فرهنگ، محیط زیست، منابع طبیعی و 
انرژی، شهرنشینی و گردشگری، سیاست و حکومت، هنر 
و رسانه، خانواده، تربیت و زنان و اقتصاد و مدیریت را از 
جمله عناوین گروه های پژوهشی این پژوهشگاه دانست 

که وظیفه تولید محتوا در حوزه فقه های معاصر را بر عهده 
دارند. گروه فقه حقوق شهروندی کلان پروژه  “فقه حقوق 
که  کرده  گذشته آغاز  و تکالیف شهروندی” را از سال 
به صورت ریزپروژه هایی در حال انجام است و نتیجه آن 
مجموعه کتاب های فقه حقوق شهروندی خواهد بود 
که برای نخستین بار به صورت فقهی و حقوقی به مباحث 

حقوق شهروندی می پردازد.
گسترده  فعالیت های  به  اشاره  با  همچنین  وی 
ویکی  شیعه  افزود:  ویکی  شیعه  دانشنامه 
استانداردهای  با  شیعه  علمی  دانشنامه  نخستین 
دانشنامه نویسی است و سازمان فرهنگی اجتماعی 
ورزشی شهرداری اصفهان می تواند از این ظرفیت 

استفاده کند.
در  تخت فولاد  در  مدفون  عالمان  معرفی  وم  لز

ویکی شیعه
موسس و مشاور دانشنامه ویکی شیعه نیز درباره این 
دانشنامه گفت: ویکی شیعه در هر ۲۴ ساعت حداقل 
300 هزار بازدید دارد که در ایام عاشورا و ماه مبارک رمضان 
حتی به ۷00 هزار بازدید هم رسیده است. آمادگی داریم 
در ویکی شیعه عالمان مدفون در تخت فولاد اصفهان را 
معرفی کنیم تا هم محتوای ویکی شیعه تقویت شود و هم 

مردم با تخت فولاد آشنا شوند.
حجت الاسلام و المسلمین محمدکاظم حقانی فضل 
ادامه داد: مسائلی که شهرداری ها با آنها سروکار دارند 
که می توان آنها را به  گاهی جنبه فقهی پیدا می کند 
پژوهشگاه فقه معاصر ارجاع داد تا درباره آن پژوهش 
صورت گیرد تا به جواب موردنیاز شهرداری ها و مردم 
رسید. فقه شیعه با سوال پرورده و پربار می شود و 

امیدوارم زمینه این همکاری مشترک فراهم شود.

حقوق شهرنشینی؛ دغدغه مشترک 
شهرداری اصفهان و پژوهشگاه فقه معاصر

 تعطیلات شش روزه عید سعید قربان و تعطیلی 
کس  غیر مترقبه شنبه و یکشنبه، برای »پایتخت«، با

ویژه ایجاد کرد .

شبکه یک سیما با انعطاف و تغییر برنامه های عادی 
خود به مناسبت تعطیلات پیش رو، روزهای چهارشنبه 
کس ویژه سه  تا یکشنبه از ساعت ۱0 صبح تا ۱3 ظهر در با
ساعته، هر روز چهار قسمت از سریال »پایتخت ۵« را به 
صورت به هم پیوسته پخش می کند. این قسمت ها 

ساعت ۱۲ همان شب نیز باز پخش می شود.
به این ترتیب پخش کل مجموعه »پایتخت« در پنج روز 
و هر روز صبح حدود ۱۸0 دقیقه طول خواهد کشید و 
صبح تعطیلات عید قربان و تعطیلات کرونا را برای مردم 
ح  خانه نشین که امکان مسافرت ندارند، شیرین و مفر

خواهد کرد.
کس ویژه  شبکه یک سیما در این ایام همزمان با این با
کس اصلی مجموعه »دودکش ۲« را  سریال »پایتخت«، با

نیز هر شب ساعت ۲۲:۱۵ در جدول پخش دارد.

فیلم »اولین برف« به کارگردانی حامی رمضان با 
بازی شهاب حسینی به بخش مسابقه جشنواره فیلم 

»پکن« راه پیدا کرد.

به  و  حسینی  شهاب  بازی  با  برف«  »اولین  فیلم 
به بخش  کارگردانی حامی رمضان محصول فنلاند 

مسابقه جشنواره فیلم »پکن« راه پیدا کرد.
یازدهمین دوره جشنواره بین المللی فیلم »پکن« قرار 
گوست  است به صورت فیزیکی بین روزهای ۱۴ تا ۲۱ آ

امسال در کشور چین برگزار شود.
در  دیلی،  اسکرین  از  نقل  به  گزارش صبا  براساس 
فهرست فیلم های حاضر در یازدهمین دوره جشنواره 
فیلم »پکن« نام ۱۴ فیلم دیگر از کشورهای استرالیا، 
فرانسه، رومانی، دانمارک، سوئیس، چین، ژاپن و 

آرژانتین به چشم می خورد.

گر ایرانی به عنوان  یکی از داوران    شهرام مکری سینما
بخش افق های هفتاد و هشتمین جشنواره فیلم ونیز 

انتخاب شد. 

شهرام مکری که پیش از این برای فیلم »ماهی و گربه« برگزیده 
کنار »یاسمیلا  بخش افق های ونیز شده بود، امسال در 
ژبانیچ« کارگردان فیلم »کجا می روی، آیدا؟« به عنوان رئیس 
هیأت داوران، »نادیا ترانووا« رمان نویس ایتالیایی و »جاش 
سیگل« مدیر دپارتمان فیلم موزه هنرهای معاصر نیویورک، 

فیلم های این بخش را داوری می کنند.
هفتاد و هشتادمین جشنواره بین المللی ونیز به عنوان 
قدیمی ترین جشنواره سینمایی جهان امسال از تاریخ ۱ تا ۱۱ 

سپتامبر )۱0 تا ۲0 شهریور( برگزار می شود.

نگار جواهریان بازیگر سینما و تئاتر از حضور آیدا ماهیانی در 
کروان در نقش »باربارا کُوالسکا«  خاتون، اولین سریال تینا پا
گرام خود  خبر داد.نگار جواهریان در صفحه شخصی اینستا
کروان  آورده است:آیدا ماهیانی در خاتون، اولین سریال تینا پا
در نقش »باربارا کُوالسکا« به ایفای نقش می پردازد.»خاتون« 
روایت داستانی-تاریخی از خانواده ای است که از اول شهریور 
۱3۲0 آغاز شده و در دوران اشغال ایران توسط متفقین 
دچار تحولاتی می شود.تاریخ ایران با همه فراز و فرودش 
در زندگی تک تک ما جریان دارد.در بهار سال ۱3۲۱ تعداد 
بسیاری از زنان، دختران، کودکان و کمتر مردان مسن و بیمار 
لهستانی از اردوگاه های سیبری بنا به توافقی به ایران در حال 
اشغال متفقین منتقل شدند.»باربارا کوالسکا« یکی از این 
زنان بود.این سریال به صورت اختصاصی از »نماوا« پخش 

خواهد شد. "

» پایتخت 5« به تلویزیون
 باز می گردد

»اولین برف«
 به جشنواره پکن رفت

شهرام مکری داور جشنواره 
ونیز شد

آیدا ماهیانی به سریال 
"خاتون" پپیوست
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طبــق پیش بینی هــا اثــر جدیــد ام نایــت شــیامالان بــه نــام 
»پیــر« صدرنشــین ایــن هفتــه گیشــه آمریــکا خواهــد شــد.

به گــزارش فوربز، در چند هفتــه اخیر در ســینمای هالیوود 
کــران  بــه طــور مرتــب فیلم هایــی در ژانرهــای مختلــف ا
شــده اســت و در ایــن هفتــه نیــز فیلــم ســینمایی »پیــر« بــه 
کــران شــده کــه بــا  کارگردانــی ام نایــت شــیامالان در آمریــکا ا
اســتقبال روبــرو شــده اســت. ایــن فیلــم در افتتاحیــه روز 

ــت. ــه اس ــون دلار فروخت ــنبه ۱.۵ میلی پنجش
»پیــر« کــه بــا ۱۸ میلیــون دلار هزینــه تولیــد، ســاخته شــده 
اســت؛ اثــر جدیــد دلهــره آور شــیامالان اســت کــه بــر اســاس 
گرافیکــی قلعــه شــن ســاخته پیــر اســکار لــوی و  رمــان 
فردریــک پیتــرز ســاخته شده اســت. فیلــم و رمــان در 
ــود  ــه ســاحلی رازآل ــه ب مــورد گروهــی از گردشــگران اســت ک
می رســند. ایــن ســاحل باعــث می شــود کــه ســن آن هــا بــه 
ســرعت افزایــش پیــدا کنــد. انتظــار مــی رود فیلــم »پیــر« تــا 

روز جمعــه ۶.۵ میلیــون دلار و تــا پایــان هفتــه به فــروش ۱۵ 
میلیــون دلاری برســد.

گــر ایــن پیش بینی هــا درســت باشــد، اثــری از ام نایــت  ا

کــران جایــگاه  ــار در هفتــه اول ا شــیامالان بــرای ششــمین ب
نخســت گیشــه را تصاحب می کنــد. پیــش از ایــن فیلم های 
او بــه نام هــای »حــس ششــم«، »نشــانه هــا«، »روســتا«، 

»شــکافته« و »شیشــه« در هفتــه اول صدرنشــین گیشــه 
شــده بوده اند. البتــه بایــد متذکر شــد در گیشــه ای که مملو 
از فیلم هــای بِرنــد و شــناخته شــده اســت، »پیــر« یــک اثــر نــو 
و اورجینــال اســت. البتــه فــروش ایــن فیلــم کمتریــن فروش 
افتتاحیــه در بیــن آثــار شــیامالان خواهد بــود. فیلــم دیگری 

از او در ســال ۲00۶، ۱۸ میلیــون دلار فروختــه بــود.
انتظــار مــی رود فیلــم ســینمایی »چشــمان مــار« نیــز بــا 
ــه  ــان هفتــه ب ــا پای فــروش ۵ میلیــون دلاری در روز جمعــه ت
۱۲.۵ میلیــون دلار برســد و جایــگاه دوم را تصاحــب کنــد. 
انتظــار مــی رود فیلــم ابرقهرمانــی »بیــوه ســیاه« هــم در 
هفتــه ســوم کاهــش فــروش ۶0 درصــدی داشــته باشــد و بــا 
۱0 میلیــون دلار بــه رتبــه ســوم برســد. ایــن در حالــی اســت 
ج فضایــی ۲«، صدرنشــین هفتــه گذشــته  ج و مــر ــه »هــر ک
ــر ایــن هفتــه  ــکا بــه نظــر می رســد بــه رتبه هــای پایین ت آمری

ســقوط کنــد.

احتمال صدرنشینی »پپیر« در گیشه آمریکا

مدیران موزه پرادو در اسپانیا در آستانه بازگشایی آن پس 
از تعطیلی طولانی دوران کرونا می خواهند آثار هنرمندان 

زن قرن ۱۹ را بیش از گذشته به نمایش بگذارند.
به لطف افزوده شدن آثار نقاشی و مینیاتور هنرمندان 
زن در ماه ها و سال های اخیر، از میان ۱30 هنرمندی 
که آثارشان در گنجینه موزه پرادو نگهداری می شود، 
۱3 هنرمند زن هستند؛ یعنی درست ۱0 درصد. با این 
که مینیاتور هنری بسیار ظریف و پرکار است اما زنان 
هنرمند فعال در قرن ۱۹ برای این که نمی توانستند روی 
تابلوهای بزرگ کار کنند ترجیح می دادند سراغ مینیاتور 

بروند و تابلوهای کوچک تر بکشند.
در دوره تازه فعالیت های موزه پرادو در مجموع هفت 
سالن برای نمایش آثار هنرمندان زن از جمله مارسلا 
دی والنسیا و ماریا بلانچارد در نظر گرفته شده است. 
البته برای تضمین این که تابلوها و آثار هنری را واقعا  
زنان هنرمند قرن ۱۹ کشیده اند، کارهای بزرگ پیش رو 
کتبر گذشته مسئولان این موزه معتبر اسپانیایی  است. ا

پس از آنکه دریافتند یک تابلو مربوط به یک نقاش مرد 
به عنوان اثر هنری یک زن به نمایشگاه هنر معاصر عرضه 

شده، آن را کنار گذاشتند.
بخشی از آثاری که مدیران موزه پرادو در مادرید در 
سال های اخیر به ویژه از هنرمندان زن خریده اند، به 
لطف میراث ۷۵0 هزار یورویی کارمن سانچس گارسیا 
بوده است؛ یک معلم دوستدار هنر که ارتباط هایی 
هم با موزه پرادو داشت و سال ۲0۱۶ از دنیا رفت. یکی از 
اتاق های تازه موزه هم مربوط به پرتره های زنان نقاش 
و هنرمند است تا مخاطبان و بازدید کنندگان بتوانند 

بیشتر و از نزدیک با این گروه آشنا شوند.
پرادو از مهم ترین جاذبه های گردشگری و معتبرترین 
موزه شهر مادرید است و سال گذشته در اوج دوران 
کرونا شانزدهمین موزه پربازدید دنیا بود. از گنجینه های 
آثار  ارزشمند این موزه هنری اسپانیا می توان به 
فرانسیسکو گویا، سرشناس ترین هنرمند و نقاش اواخر 

قرن هجدهم و اوایل قرن نوزدهم اشاره کرد.

نمایش آثار زنان هنرمند قرن ۱۹ در موزه پرادو 
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تیم ملی والیبال ایران روزهای پرحاشیه را در اندک 
زمان باقی مانده تا المپیک پشت سرمی گذارد و این 

نمی توان به نفع تیم باشد.

بعد از رفتن ولاسکوی محبوب از تیم ملی والیبال ایران، 
مردی به عنوان سرمربی انتخاب شد که نه جدیت و 
کاریزمای او را داشت و نه اینکه در بین مربیان شناخته 
شده بود. اسلوبودان کواچ صرب میراث دار ستاره های 
ولاسکو شد و با وجود اینکه هیچ گاه در میان بازیکنان 
و علاقمندان والیبال محبوب نشد اما نتایج خوبی را با 
تیم ملی کسب کرد و حتی بهترین عناوین لیگ جهانی 
و قهرمانی جهان با او به دست آمد. به هرشکل کواچ که 
به خاطر رفتار آرامش برای ایجاد نظم و انضباط در تیم 
ملی دچار مشکل شده بود از ایران رفت؛ آن هم با هزاران 
کوویچ سرمربی گری  انتقاد. زمانی هم که قرار شد کولا
ایران را برعهده بگیرد رزومه قابل قبولی داشت و همه از 
او به عنوان سازنده نسل طلایی و فعلی والیبال صربستان 
یاد می کردند اما با وجود اینکه او هم اولین مدال جهانی 
تاریخ را برای ایران به دست آورد سرنوشتی بهتر از کواچ 
پیدا نکرد. با این حال نکته قابل توجه این است که کواچ 
نه با اسلوونی و نه با صربستان، با هیچ کدام از مشکلاتی 
که در ایران داشت رو به رو نشد. نه بازیکنی از آرام بودنش 

استفاده کرد و نه کارشناسان و اطرافیان.
ذکر همین دو نکته نشان می دهد که در والیبال ایران 
)حتی در کل رشته های ورزشی( کار برای مربیان خارجی 
که در شخصیت شان برخورد تند با بازیکن و دیگر افراد 
کوویچ  کولا کواچ و  وجود ندارد، سخت است. قطعا 
اشتباهات فنی و حتی مدیریتی زیادی در ایران داشتند 
اما بسیاری از انتقادات نه به خاطر نقص آن ها بلکه به 

خاطر شرایط والیبال ایران بود.
حالا همین مشکلات برای ولادیمیر آلکنو هم به وجود 
آمده است. آلکنو مردی که نه بله قربان گوی کسی است 

و نه نیازی به این کار دارد اما در همین مدت زمان کوتاهی 
که به ایران آمده تمام آن هایی که در بازی های ابتدایی 
لب به تحسین او گشوده بودند با شمشیرتیز به مقابله با 
ولادیمیر پرداختند که این تکرار سناریوی گذشته است.

آلکنو بله قربان گوی داوزنی؟!
با توجه به نام و رزومه سنگین و قابل دفاع ولادیمیر به 
عنوان مربی، او جایگاه بالاتری نسبت به والیبال ایران 
دارد و همین دلیل منطقی می تواند باشد که به هیچ 
گر مربی نگران جایگاه و آینده  کسی اجازه دخالت ندهد. ا
شغلی خود باشد مجبور است به هر آن چه که رئیس 
فدراسیون می گوید گوش بدهد تا هم اخراج نشود و هم 
اینکه قراردادش تمدید شود که هیچ یک از این دو مورد 
شامل حال آلکنو نمی شود. از ابتدا قرارداد او تا پایان 

المپیک بوده و نیازی به تلاش برای تمدید آن ندارد.
سرمربی تیم ملی درباره دخالت فدراسیون در کار او گفت: 
من قبلا  گفته بودم و حالا به صورت رسمی اعلام می کنم 
که از روز اول کارم با تیم ملی ایران تمام تصمیمات را 
خودم به تنهایی گرفتم. در مورد مسائلی که شک داشتم 
با دو همکارم مشورت می کردم و نه رئیس فدراسیون و نه 
هیچکس دیگر به من فشاری وارد نکرد. من مربی نیستم 

که کسی به من فشاری وارد کند.
قائمی؛ ملی پوشی که تند رفت!

فرهاد قائمی بعد از رفتار نه چندان جالبی که با او در 
گرفت با یک مصاحبه تند  تمرینات تیم ملی صورت 
علیه آلکنو و فدراسیون موضع گرفت. قائمی مربی روس 
را که هیچ شناختی از او نداشت را عروسک خیمه شب 
بازی فدراسیون خواند! قائمی خودش سال ها بازیکن 
تیم ملی بود و زیر نظر فدراسیونی کار می کرد که حالا 
آن ها را باندباز می داند و به دنبال تخریبش است. در 
زشتی برخورد با فرهاد قائمی که می توان مقصر اصلی 
گر قرار بود  آن را داورزنی دانست شکی نیست اما آلکنو ا
مصلحت اندیشی کند به خاطر حرف رئیس فدراسیون 

او را درتمرینات نگه می داشت.
آلکنو به واسطه شرایط حضورش در تیم ملی و مدت 
زمان کمی که بازیکنان را زیر نظر داشت مجبور است که 
از صحبت ها و نظرات عده دیگری استفاده کند و شاید 
علاوه بر قائمی بازیکنان دیگری را هم به اردو دعوت 
می کرد اما این دلیل بر آن نیست که همه باید در تیم 
ملی بمانند. ضمن اینکه منتقدان باید یک انگیزه برای 
کنند تا این اتهامات  ح  مصلحت اندیشی آلکنو مطر
منطقی به نظر برسد. اینکه هر بازیکنی به اردوی تیم ملی 
می آید به معنای آن است که حتما در ترکیب اصلی هم 
گر رئیس فدراسیون چنین قولی  حضور خواهد داشت؟ ا
را ابتدا به بازیکنی داده آن را باید به شیوه دیگری مطرح 
کرد نه اینکه پیکان انتقادات را به سمت سرمربی گرفت.

کنش  سرمربی تیم ملی والیبال درنشست خبری که در وا
به حواشی اخیر پیش آمده درباره قائمی، گفت: من نمی 
خواستم در این خصوص صحبت کنم، اما چون بقیه زیاد 
صحبت می کنند می خواهم روشنگری کنم. من بزرگتر 
از قائمی هستم. وی در مورد گذشته و عناوین صحبت 
کرده و باید بگویم یک صدم عناوینی که من کسب کرده 

ام را به دست نیاورده است. 
او همچنین درباره علت دعوت قائمی به تیم ملی گفت: 
حدود یک ماه در مورد وی سوال کردم و پرسیدم که 
کجاست؟ از سعید معروف پرسیدم و به کاپیتان گفتم که 
فیاضی به این مسابقات نمی رسد. خیلی دوست داشتم 
به شرایط ایده آل برسد اما نرسید. او خیلی تلاش کرد و 
باید از وی تشکر کنم.  به من گفته شد بازیکنی داریم که 
می تواند در سرویس و دریافت خوب باشد و منظور آنها 
قائمی بود. به من گفتند که او ازدواج کرده اما تمرین می 
کند و یک مصدومیت جدی هم داشته است. موضوع 
قائمی منتفی شد، اما بعد از لیگ ملت ها به روسیه رفتم و 
دو روز قبل از آمدن به ایران در روزنامه های روسی خواندم 
که قائمی به تیم ملی دعوت شده است. چند ساعت بعد 

مترجمم با من تماس گرفت و از طرف خوش خبر نظرم را 
گر آماده باشد شرایط  جویا شد. من هم جواب دادم که ا

او را بررسی خواهم کرد و مشکلی ندارم.
۱۲ بازیکن و هزار مدعی!

بعد از اعلام اسامی بازیکنان اعزامی به المپیک برخی 
گرامی از تیم ملی خداحافظی  با گذاشتن پست اینستا
کردند بعضی ترجیح دادند سکوت کنند، یک بازیکن 
گفت خدا جای حق نشسته و جوان ترین و بی تجربه 
ترین شان یعنی بردیا سعادت هم به نظر سرمربی احترام 

گذاشت!
شاید بردیا سعادت یکی از بازیکنانی بود که در همان لیگ 
ملت ها محبوبیت زیادی به دست آورد و کیفیت خوبی 
هم از خود به نمایش گذاشت اما سرمربی تیم ملی چاره 
ای جز بردن دو قطر پاسور نداشت. امیر غفور به واسطه 
تجربه فراوانی که دارد قطعا انتخاب منطقی برای این 
پست است و از میان صابر کاظمی و بردیا سعادت هم او 

کاظمی را انتخاب کرد.
اینکه برخی کارشناسان معتقد هستند سعادت شایسته 
حضور در تیم ملی بود صرفا یک نظر است و تصمیم 
گیرنده اصلی فقط و فقط سرمربی تیم ملی است نه 
شخص دیگر. ضمن اینکه اختلاف نظر در ترکیب اعلام 
شده آلکنو به ۲-3 بازیکن ختم می شود پس نفرات 
منتخب ولادیمیر هیچ شبه ای ندارد و صرفا می توان آن 
را اختلاف نظر و سلیقه دانست. قرار نیست هر بازیکنی 
که کارشناسان یا رسانه ها می گویند در ترکیب باشد و 

دیگری خط بخورد.
که با  که تمام بازیکنانی  موضوع مهم دیگر این است 
ادبیات و لحن مدعی بعد از خط خوردن از تیم ملی به 
کنش نشان دادند خودشان تا یک ماه  این موضوع وا
پیش و حتی سال ها قبل در همین تیم عضویت داشتند 
گر قرار به باندبازی یا هرموضوع منفی دیگر باشد در آن  و ا

زمان شامل حال خودشان هم خواهد شد.

والیبال ایران و روزهای سیاه قبل از توکیو!

جــواد نکونــام در نشســت خبــری پیــش از دیــدار بــا 
ســپاهان در اهواز اظهار داشــت: ابتدا باید درگذشــت 
پیشکســوت فوتبال خوزســتان آقای فرتــوت اهوازی 
را بــه جامعــه بــزرگ فوتبــال خوزســتان و خانــواده 
کــه  کنــم و امیــدوارم  محتــرم وی تســلیت عــرض 
خداونــد بــه خانــواده و بازمانــدگان مرحــوم صبــر 

بدهــد.
ــه خوبــی می دانیــم کــه ســپاهان یکــی از  وی افــزود: ب
بهتریــن تیم هــای فوتبــال ایــران در چنــد ســال اخیــر 
بــوده و همیشــه برای کســب جــام می جنگــد و مدعی 

قهرمانــی اســت.
ســرمربی فــولاد بــا بیــان اینکــه ســاختار و شــکل 
گفــت:  اســت  فوق العــاده  واقعــا  آنهــا  باشــگاهی 
ــت  کیفی ــوب و با ــم خ ــن تی ــر ای ــردا براب ــه ف ــدوارم ک امی

بتوانیــم فوتبــال خوبــی را بــه نمایــش بگذاریــم.
وی افــزود: مــا با ســپاهان در لیــگ هم بازی ســنگینی 
انجــام دادیــم و خوشــحالیم از اینکــه بــا چنیــن تیمــی 

کــه بتوانیــم بــازی  کــرد، امیــدوارم  بــازی خواهیــم 
خــوب و قابــل قبولــی را ارائــه بدهیــم و نتیجــه لازم 

را بگیریــم.
ــا  ــی ب ــابقات حذف ــرایط مس ــه ش ــان اینک ــا بی ــام ب نکون
لیــگ فــرق می کنــد گفــت: شــرایط بــرای هــر ۲ تیــم 
متفــاوت اســت. بایــد تمرکــز لازم را در بــازی فــردا 
داشــته باشــیم تــا مثــل تمــام مســابقات بهتریــن 
عملکــرد را داشــته باشــیم و بتوانیــم بــه موفقیــت 

. ســیم بر

معــز علــی مهاجــم تیــم ملــی فوتبــال قطــر و 
گل جــام ملتهــای آســیا ، اولیــن بازیکنــی  آقــای 

گلزنی کرده است. است که در سه جام 

بــه گــزارش  ایــن هفتــه؛ مهاجم تیــم ملــی فوتبــال قطر 
و باشــگاه الدحیــل بــه یــک رکــورد قابــل توجــه در رده 

فوتبــال ملــی دســت یافــت.
کــه بــا پیراهــن تیــم ملــی قطــر به عنــوان  معــز علــی 
گلــی جــام ملت هــا دســت  قهرمانــی آســیا و آقــای 

یافتــه، توانســت در مســابقات جــام طلایــی قهرمانــی 
گلزنــی  کاف مقابــل تیــم ملــی پانامــا  کونــکا منطقــه 
کوپــا  کــه در مســابقات  کنــد، ایــن در حالــی اســت 
گشــودن دروازه تیــم ملــی  آمه ریــکا نیــز موفــق بــه 

گوئــه شــده بــود. پارا
بــر ایــن اســاس معــز علــی نخســتین بازیکنــی اســت کــه 
ــکای  کاف آمری ــکا ــام کون ــیا، ج ــای آس ــام ملت ه در ج
شــمالی مرکــزی و کوپــا آمریــکا و بــه نوعــی در ســه جــام 

ملت هــای مختلــف موفــق بــه گلزنــی شــده اســت.

نکونام: 
رکورد جالب آقای گل جام ملت های آسیا دیدار مقابل سپاهان سخت و سنگین است

پایگاه خبری »کالچو مرکاتو« ایتالیا خبر داد، باشگاه 
یوونتوس وضعیت رابین گوزنس را زیرنظر دارد و نسبت 

به خدمت گرفتن مدافع آلمانی آتالانتا علاقه مند است.
گوزنس ۲۷ ساله نیز تمایل دارد به جمع راه راه پوشان 
تورین ملحق شود، اما یوونتوس حاضر نیست رقم 
درخواستی ۵0 میلیون یورویی آتالانتا را بابت جذب این 

بازیکن بپردازد.
یوونتوس امیدوار است بتواند در این تابستان با رقمی 
پایی تر این بازیکن را به خدمت بگیرد، این در حالی است 
که چندین باشگاه دیگر نیز وضعیت او را زیرنظر دارند.
قرارداد فعلی این مدافع آلمانی با آتالانتا تا سال ۲0۲3 

اعتبار دارد.

کرونا اردوی تیم بواویستا پرتغال را به هم ریخت.

اردوی آماده سازی تیم بواویستا پرتغال قرار بود در 
منطقه آلگاوره برگزار شود، اما به دلیل مثبت شدن 
کرونای سه بازیکن این تیم، لغو شد. علیرضا  تست 
بیرانوند هم دیروز به تمرینات تیم بواویستا ملحق شد 

و به نوعی مثل دیگر بازیکنان در خطر کروناست.

 سعید معروف با انتشار پستی در صفحه شخصی 
سکوت  در  داشت  دوست  که  کرد  اعلام  خود 

خداحافظی کند.

والیبال  ملی  تیم  پاسور  و  کاپیتان  معروف،  سعید 
کشورمان در پایان رقابت های المپیک توکیو که با کسب 
عنوان نهمی مشترک برای تیم ملی ایران به همراه بود 
که  کرد  با انتشار پستی در صفحه شخصی خود اعلام 

دوست داشت در سکوت خداحافظی کند.
در پست سعید معروف آمده است: خیلی تلاش کردم  
که تو پایان قصه، بتونم زیر این پست حرفای دلمو 
بزنم ولی انقد زیاد بود که شاید کسی حوصله نمی کرد 
بخونه. این صفحه تنها جایی هستش که تا الان توش 
حرفام  زده شده و خواهد شد. قطعا  به احترام همه 
دوستداران والیبال و بنده  حقیر، در اولین فرصت، 
سوالای همه رو جواب خواهم داد و حتما سعی خواهم  
کرد که مثل همیشه کاملا  شفاف و واضح صحبت کنم؛ 
البته بیشترش در جهت قدردانی از زحمات علاقه مندانی 
خواهد بود که تو این چند سال فعالیت ورزشیم لطفشون 
شامل حالم بوده. هر چند دوست داشتم که تو سکوت 
از والیبال خداحافظی کنم ولی خوب، زمان خوبیه واسه 

صحبت. به زودی می بینمتون.

بر اساس اعلام کنفدراسیون هندبال آسیا هجدهمین 
دوره رقابت های قهرمانی زنان آسیا و انتخابی جهان که 
قرار بود به میزبانی کره جنوبی برگزار شود با توجه به شرایط 
کرونا و مخالفت دولت کره جنوبی با برگزاری این رقابت ها 
با توجه به وضعیت کرونا، کنفدراسیون هندبال آسیا در 
سایت رسمی خود اعلام کرد، این رقابت ها از ۲۴ شهریور 
لغایت 3 مهرماه ۱۴00 در اردن برگزار خواهد شد.تیم ملی 
کنون جهت شرکت در این  هندبال بانوان کشورمان هم ا
رقابت ها در  چهارمین مرحله اردوی آمادگی خود در تهران 
به سر می برد.با توجه به شرایط سخت کرونا در کشورمان، 
فدراسیون هندبال آسیا زنگ خطر را برای میزبانی ایران هم 
کید  به صدا درآورد و با اشاره به وضعیت نامطلوب ایران و تا
بر اینکه کشورمان در سطح آسیا و جهان در شرایط بدی از 

لحاظ پاندومی کرونا قرار گرفته است.

یوونتوس به دنبال جذب 
گوزنس

علیرضا بیرانوند در خطر

پایان عصر کاپپیتان

زنگ خطر برای ایران

خبـــــــــــر

ش 
ورز

 

تیرانداز المپیکی پس از حضور در مراسم تجلیل که توسط 
که  استان تهران انجام شد، گفت: تلاشم بر این است 
در هر 3 ماده تفنگ بادی، خفیف و میکس به بهترین 

نتیجه در توکیو دست پیدا کنم .
مهیار صداقت در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: برگزاری 
مراسم تجلیل از ورزشکاران قبل از اعزام به توکیو توسط 
استان تهران سبب می شود تا ورزشکاران اعزامی با انگیزه 
و روحیه بهتری در این رویداد مهم حضور پیدا کنند و به 

این باور برسند که هنوز هم مورد حمایت قرار می گیرند.

وی در ارزیابی از وضعیت خود برای شرکت در بازیهای 
المپیک توکیو گفت: تا امروز از اردوها و مسابقات تدارکاتی 
خوبی برخوردار بودیم و مرحله به مرحله روند آماده 

سازی مطلوب و راضی کننده بوده است.
که در  که آرزوی هر ورزشکاری  صداقت با بیان این 
کند راهیابی به المپیک  سطح حرفه ای فعالیت می 
است، گفت: سطح رقابت ها در المپیک به حدی بالا 
کسب مدال به راحتی امکانپذیر  که پیش بینی  است 
نیست و بستگی به روز مسابقات دارد، اما با این وجود 
تلاش خواهم کرد که در هر 3 ماده تفنگ بادی، خفیف و 

میکس بهترین نتیجه را کسب کنم.
که آیا از امکانات و  وی در پایان پیرامون این پرسش 
شرایط اردویی راضی هستید یا خیر؟ افزود: شرایط 
اردویی در فاصله زمانی کمی که تا شروع بازیهای المپیک 
باقی مانده بهتر شده و امکانات نسبت به قبل راضی 

کننده است.

مهیار صداقت:  

برای کسب بهترین نتیجه در توکیو تلاش خواهم کرد



 دوهفته نامه اقتصادی
فرهنگݡی و اجتمـــاعی
 ایــــــــــــــــن هفتــــــــــــــــــــه

7

نیمـــــــــــــــــــــــــــــــه  دوم 
تیـــــــــــــــــــــــــــــــــــر  1400 

این هفته_ آیا تا به حال به این فکر کرده اید که هسته میوه 
ها هم خواصی دارند که ما از آنها اطلاعی نداریم . بی اطلاعی 
از اینکه چقدر این هسته ها می توانند ارزشمند باشند 
موضوعی است که باعث می شود آنها را دور بیاندازیم. یکی 
از هسته هایی که می تواند به شما در درمان بیماری ها 
کمک کند هسته آووکادو است . هسته آووکادو حجم بسیار 
زیادی از آن را تشکیل می دهد و اغلب موارد دور انداخته 
می شود. این کار کاملا اشتباه است، زیرا هسته آووکادو 
دارای خواص بسیار زیادی است که از جمله آن می توان به 
کسیدان اشاره کرد. در ادامه تمامی  منبع بسیار قوی آنتی ا
خواص آووکادو را برای شما قرار داده ایم. با ما همراه باشید.
همان طور که پیش تر نیز اشاره کردیم، یکی از مهم ترین 
کسیدان های فراوان  خاصیت های هسته آووکادو، آنتی ا
آن است، به طوری که هسته حدود ۷0% بیشتر از خود 
کسیدان است. همچنین فیبر بالا، روغن  میوه دارای آنتی ا
طبیعی، ویتامین های مختلف و مواد معدنی مختلف، 
که هسته آووکادو  کنار هم باعث می شوند  همگی در 

خاصیت های زیادی برای بدن داشته باشد.
کسیدان  کسیدان است. آنتی ا هسته آووکادو غنی از آنتی ا
ها کار های مختلفی در بدن انجام می دهند، از جمله 
آن ها می توان به کاهش روند پیری سلول ها، کاهش 
التهابات بدن، مبارزه با سرطان های مختلف و تقویت 
سیستم ایمنی بدن اشاره کرد.همان طور که پیش تر نیز 
کسیدان است و یکی از  اشاره کردیم، آووکادو سرشار از آنتی ا
کسیدان ها مبارزه با رادیکال  مهم ترین کارایی های آنتی ا
های آزاد است. رادیکال های آزاد، عامل ایجاد کننده اغلب 
کسیدان  سرطان ها در بدن انسان هستند. بنابر این آنتی ا
موجود در هسته آووکادو با از بین بردن رادیکال های آزاد، از 

بروز سرطان جلوگیری می کند.
که درون  همچنین در طی یک تحقیق مشخص شد 
هسته آووکادو ماده ای به نام آووکاتین B وجود دارد. این 
ماده می تواند با سلول های سرطانی مبارزه کند و آن ها 

را از بین ببرد.
کمک به سلامت پوست و مو

کسیدان موجود در هسته آووکادو به  سطح بالای آنتی ا

إ بنفش و دیگر اشعه های مضر  کاهش اثرات اشعه ماور
کند. همچنین می تواند به دفع  کمک می  خورشید 
سموم و آلودگی های بدن کمک کند. به همین دلیل آنتی 
کسیدان ها می توانند روند پیری سلول ها را کاهش دهند  ا

و در نتیجه پوست و موی انسان را سالم نگه دارند.
همچنین هسته آووکادو دارای روغن های طبیعی است که 
می تواند به از بین بردن چین و چروک پوست و همچنین 

بهبود قابلیت ارتجاعی پوست کمک کند.
درمان اختلالات گوارشی

بومی های آمریکای جنوبی، از صد ها سال پیش، از هسته 
گوارشی نظیر اسهال،  آووکادو برای درمان اختلالات 
یبوست و زخم های گوارشی استفاده می کنند. هسته 
آووکادو دارای ترکیب گیاهی به نام فیبر هستند که یک 
ماده ضد التهابی قوی است. این ماده می تواند به کاهش 
نفخ شکم کمک کند و سموم و مواد مضری که در دستگاه 

گوارشی قرار دارند را از بین ببرد.
جلوگیری از بیماری های قلبی

فیبر های موجود در هسته آووکادو می توانند کلسترول 
کسازی کنند و در نتیجه از بروز بیماری  موجود در خون را پا
های قلبی جلوگیری کنند. کلسترول بالا یکی از اصلی ترین 
عوامل ایجاد بیماری های قلبی است. کلسترول با رسوب 
در رگ های خونی باعث افزایش فشار به قلب و افزایش 

فشار خون می شود.
همچنین با گذشت زمان و رسوب بیشتر کلسترول، رگ 
خونی به طور کلی بسته می شود و باعث ایجاد نارسایی 

قلبی و سکته قلبی می شود.
به طور کلی دو نوع کلسترول در بدن وجود دارد، LDL و 
یا کلسترول بد و HDL یا کلسترول خوب. هسته آووکادو 
 HDL کاهش یابد و سطح LDL کمک می کند تا سطح

افزایش یابد.

افزایش ایمنی بدن
مطالعات نشان می دهند که هسته آووکادو می تواند به 
کتری ها و قارچ ها کمک  مهار عوامل بیماری زایی مانند با
کند. همچنین می تواند به جلوگیری و درمان بیماری تب 
زرد کمک بسیار زیادی کند. مصرف این ماده می تواند به 
کتری  کتری های مفید روده و کاهش قارچ ها و با افزایش با

های مضر در روده کمک زیادی بکند.
کمک به لاغری

مقدار بالای فیبر های موجود در هسته آووکادو به شما کمک 
می کند تا به مدت زیادی احساس سیری کنید و گشنه 
نشوید. به همین دلیل می تواند کمک زیادی به لاغری افراد 
بکند.همچنین هسته آووکادو به از بین بردن سموم بدن 
و مواد زائد کمک می کند و سوخت ساز بدن را افزایش می 
دهد. افزایش سوخت و ساز یعنی سوزاندن انرژی بیشتر و در 

نتیجه کاهش وزن بدن و رسیدن به لاغری.

شـرایط پیک پنجم کرونا به گونه ای اسـت که سـرعت 
و قـدرت انتفـال و سـرایت ویـروس، شـدیدتر از پیـک 

چهـارم اسـت و ایـن می توانـد نگـران کننـده باشـد.
تغییــر خاصیــت ژنتیکــی ویروس هــا در طــول زمــان 
یــک پدیــده طبیعــی در دنیــا محســوب می شــود و 
همــه ویروس هــا از جملــه SARS-CoV-۲ در طــول 

زمــان تغییراتــی را نشــان می دهنــد.
در بیشــتر مواقع ایــن تغییــرات )واریانت هــای جدید( 
گی هــای اصلــی ویــروس نخواهند  تأثیــر زیــادی در ویژ
داشــت، امــا در مــوارد کمــی می توانند بــر خصوصیات 
اصلــی ویــروس از جملــه ســرعت انتشــار، شــدت 
کســن ها و داروهــای درمانــی  ایجــاد بیمــاری، تأثیــر وا
و حتــی ابزارهــای تشــخیصی تأثیرهــای متفاوتــی 

داشــته باشــند.
بر اســاس اعلام کمیتــه ســاماندهی تحقیقــات کووید 
گرچه در موارد زیادی تغییرات  ــت، ا ۱۹ وزارت بهداش
ایجــاد شــده در واریانت هــای جدیــد نگران کننــده 
نیســت امــا در بعضــی مــوارد نــادر ممکــن اســت 
نگرانی هایــی ایجــاد نمایــد، به همیــن دلیل ســازمان 
جهانــی بهداشــت بــا همــکاری شــبکه ای از افــراد 
متخصــص و محققیــن از ابتــدای ژانویــه ۲0۲0 بــه 
بررســی و ارزیابــی ســیر تغییــرات و تکامــل ویــروس 

SARS-CoV-۲ پرداختــه اســت.

ســید علــی دهقــان متخصــص بیماری هــای عفونــی، 
کرونــا در  از احتمــال افزایــش فوتی هــای ناشــی از 
روزهــای آینــده خبــر داد و گفــت: ویــروس دلتا نســبت 

بــه گذشــته قوی تــر و مســری تــر شــده اســت.
وی بــا عنــوان ایــن مطلــب که شــرایط عــادی نیســت، 
افــزود: ویــروس نســبت بــه گذشــته قوی تــر، مســری تر 
و درگیــری بیمــاران بــا ایــن ویــروس طولانی تــر و 

شــدیدتر اســت.
بــا بیــان اینکــه  متخصــص بیماری هــای عفونــی 
پیــک پنجــم خیلــی شــدیدتر از پیــک چهــارم اســت، 
افــزود: رونــد بیمــاری در پایتخــت بــه شــدت افزایشــی 
گــر دســتورالعمل های بهداشــتی رعایــت  اســت و ا
نشــود شــاهد مشــکلات بیشــتری در حــوزه ســلامت 

خواهیــم بــود.
ــه زاده رئیــس دانشــگاه علــوم پزشــکی  جلیــل کوهپای
ایــران نیز بــا اشــاره بــه وضعیــت قرمز بیشــتر شــهرهای 
کشــور، افــزود: بیمارســتان های شــهر تهــران ۷۵00 
کــه ۲۵ درصــد بیمــاران  کوویــد ۱۹ دارنــد  بســتری 
هســتند  بســتری  ویــژه  مراقبت هــای  بخــش  در 
آینــده  روزهــای  در  وضعیــت  ایــن  متأســفانه  و 
شــدت می گیــرد، مگــر آنکــه مــا بتوانیــم بــاز هــم بــا 
مراقبت هــای مــردم حرکــت ایــن ویــروس را در جامعه 

کنیــم. کــم 

طبــق تحقیقــی کــه در ســال ۲00۶ توســط محققــان 
ــه ایــن نتیجــه  دانشــگاه لافایــت انجــام شــده اســت ب
کــه تحصیــلات  انــد چــپ دســت هایــی  رســیده 
دانشــگاهی دارنــد ۱0 الــی ۱۵ درصــد موفــق تــر از 
راســت دســت هــا هســتند و مــی تــوان گفــت افــرادی 
اســتثنایی هســتند. از جملــه افــراد مشــهور و موفقــی 
کــه چــپ دســت هســتند مــی تــوان بــه لئونــاردو 
کــوری  گیتــس، ارســطو و مــاری  داوینچــی، بیــل 

کــرد. اشــاره 
در ادامــه بــا واقعیــت هــای جالبــی دربــاره چپ دســت 
ــوید.  ــنا ش ــت آش ــرده اس ــتثنایی ک ــا را اس ــه آن ه ــا ک ه
احتمــال چــپ دســت بــودن نابغــه هــا زیــاد اســت.
چــپ دســت هــا نابغــه هســتند بنابرایــن چــپ دســت 
بــودن آلبــرت انیشــتین زیــاد عجیــب نیســت. درســت 
اســت کــه چــپ دســت هــا تنهــا ۱0 درصــد از جمعیــت 
دنیــا را تشــکیل مــی دهنــد امــا مــی تــوان گفــت حــدود 
۲0 درصــد از جامعــه تیزهوشــان منســا چــپ دســت 
هســتند.می تــوان گفــت حــدود ۲0 درصــد از جامعــه 
تیزهوشــان منســا چــپ دســت هســتند.در تحقیقــی 
کــه در یــک مجلــه روانشناســی آمریکایــی منتشــر 
کــه چــپ  شــده اســت بــه ایــن نتیجــه رســیده انــد 
دســت هــا خلاقیــت بســیار بالایــی دارنــد. آن هــا مــی 
تواننــد راه حــل هــای متفاوتــی بــرای یــک مشــکل 

کننــد و علاقــه زیــادی بــه زمینــه هــای هنــر،  پیــدا 
موســیقی، ورزش و تکنولــوژی اطلاعــات دارنــد.
چــپ دســت هــا خلاقیــت بســیار بالایــی دارنــد.آن 
هــا توانایــی رئیــس جمهــور شــدن را دارند.اوبامــا، 
ج بــوش از رئیــس جمهورهــای  بیــل کلینتــون و جــور
موفقــی هســتند که چــپ دســت هســتند و تحقیقات 
ثابــت کــرده اســت سیاســتمدارانی کــه چــپ دســت 
هســتند در مناظــرات تلویزیونــی کنتــرل بیشــتری 
روی بیننــده دارنــد. حــرکات دســت راســت بــا مثبــت 
گرایــی مرتبــط هســتند و حرکات دســت چپ بــا منفی 
کــه تلویزیــون تصویــر را معکــوس  گرایــی و از آن جــا 
نشــان مــی دهــد چــپ دســت ها راســت دســت نشــان 
داده مــی شــوند.چپ دســت هــا در ورزش هایــی 
چــون تنیــس، بدمینتــون و بوکــس بســیار موفــق 
هســتند. ورزشــکاران چــپ دســت هــم بــا رقبــای 
راســت دســت مســابقه مــی دهنــد هــم بــا رقبــای چپ 
دســت بنابراین چپ دســت ها همیشــه آمادگی روبه 
رو شــدن با راســت دســت ها را دارنــد اما یک ورزشــکار 
راســت دســت معمــولا آمادگــی مواجــه شــدن بــا یــک 
رقیــب چــپ دســت را نــدارد.آن هــا مبــارزان خوبــی 
هســتند.چپ دســت هــا بــه علــت ضربــه هــای خوبــی 
ــا دســت چــپ وارد مــی کننــد معمــولا در مبــارزه  کــه ب

ــوند. ــی ش ــروز م ــا پی ــت ه ــت دس ــه راس علی

چرا چپ دست ها استثنایپی هستند؟قدرت خطرناک پپیک پنجم کرونا

کـه در نـوع خـود بـه  دولـت چیـن بـا تولیـد محصولاتـی 
عنوان جنگ افزارهای مدرن شناخته می شوند بیگانه 
نیسـت و در آخریـن نمونـه از ایـن تولیـدات، ایـن کشـور 
بـه تازگـی از یـک پهپـاد ویـژه بـا قابلیـت حرکـت زیـر آب 

رونمایـی کـرده اسـت.
بـه گـزارش dronedj، این پهپـاد کامـلا خـودکار می تواند 
اهـداف خـود را بـدون نیـاز بـه دریافـت ورودی از انسـان 
شناسـایی کرده و مورد حمله قرار بدهد و به این ترتیب 

ک محسـوب می شـود. یـک جنگ افـزار بسـیار خطرنـا
ایـن  روی  بـر  شـده  انجـام  آزمایش هـای  نخسـتین 
محصـول، یـک دهـه پیـش آغـاز شـدند و در حقیقـت 
ایـن پهپـاد بخشـی از یـک برنامـه ویـژه بـوده اسـت کـه 
سـاختارهای روباتیک و هوش مصنوعی را با هم ترکیب 
می کنـد. شـایان ذکـر اسـت کـه برنـام مـادری کـه بـه ایـن 
پـروژه منتهی شـده اسـت، در دهـه ۹0 میـلادی در چین 

آغـاز شـده بـود.
کـه تـا مدتـی طولانـی بـه عنـوان یـک پـروژه  ایـن پـروژه 
سـری محسـوب می شـد، بـدون توجـه رسـانه ای بـه کار 
خـود ادامـه داد ولـی در اوایـل مـاه جـولای میـلادی بـود 
که دولت چین نخستین اطلاعات آزمایش میدانی این 
پهپـاد بـدون سرنشـین زیـر دریـای خـود را معرفـی کـرد.

ایـن  شـده،  منتشـر  اطلاعـات  اطلاعـات  اسـاس  بـر 
پهپـاد ویـژه توانسـت تـا در آزمایـش انجـام شـده، یـک 
زیردریایـی مصنوعـی سـاخته شـده را بـه عنـوان هـدف 
خود شانسـایی کـرده و بـه عنوان دشـمن تعریف شـده، 

بـدون دخالـت انسـانی منهـدم سـازد.
کـه  گـزارش منتشـر شـده در تاریـخ دوم جـولای ۲0۲۱   
مجلـه علمـی دانشـگاه مهنـدی هاربیـن منتشـر شـده 
اس در ایـن بـاره می گویـد: »نیـاز بـرای جنگ هـای آینده 
در زیـر آب بـه فرصت هـای نوینـی بـرای توسـعه و ایجـاد 
پلتفرم هـای خـودکار و بـدون نیـاز بـه حضـور انسـان در 

زیـر آب ایجـاد کـرده اسـت.«
بـر خـلاف سـاختار زیردریایی هـای سـنتی کـه همیشـه 
نیازمنـد بـه دخالـت انسـان بوده انـد، ایـن دسـتگاه 
کاربـری تمامـی سیسـتم های خـود بـه صـورت  شـاهد 
اتوماتیـک اسـت. در حقیقـت دسـتگاه های قدیمـی 
بـرای شناسـایی بهتـر اهـداف و مسـیریابی بـه دخالـت 
انسـانی نیاز داشـتند ولی این دسـتگاه می توانـد تمامی 
فراینـد شناسـایی مسـیر، شناسـایی خطـر، حملـه بـه 
موقعیت خطـر و غیـره را بـه صـورت کامـلا خـودکار انجام 

بدهـد.
ایـن امـر بـه لطـف هـوش مصنوعـی و قابلیـت تصمیـم 
گیـری مسـتقل پیشـرفته در ایـن محصـول میسـر شـده 
اسـت و بـه ایـن ترتیـب نگرانی هـای خـاص خـود نیـز بـه 
همـراه رونمایـی از ایـن پهپـاد زیـر آب، شـکل گرفته اند.

 
در حقیقت این پروژه شـروع یک پـروژه بزرگ تر از ناوگان 
جنـگ افزارهـای زیـر آب چیـن هسـتند کـه نگرانی هـای 
همیشـگی مربـوط بـه هـوش مصنوعـی، جنـگ افـروزی 
کسـتر بـه  و مـواردی از ایـن دسـت را ماننـد آتـش زیـر خا

شـعله ای بـزرگ مبـدل سـاخته اسـت.

برای  زیاد  توانایی  علیرغم  بدن  ایمنی  سلول های 
نمی توانند  گاهی  ک  خطرنا سلول های  شناسایی 
سلول های سرطانی را نابود کنند و حالا راز این ناتوانی 

کشف شده است
.به گزارش نیواطلس، سلول های ایمنی بدن قادر به 
مقابله با انواع عوامل بیماری زا هستند و برای این کار با 
پروتئین ها و آنزیم های مختلف به سلول های بیماری زا 
کرده و این  کرده و غشای محافظ آنها را جدا  حمله 

سلول ها را بی دفاع می کنند.
که چرا در جریان این  دانشمندان در شگفت بودند 
فرایند غشای محافظ خود سلول های ایمنی آسیب 
نمی بیند. حالا مشخص شده علت این مساله وجود 
یک سپر حفاظتی از جنس چربی در سلول های ایمنی 
است که در جریان حمله به سلول های بیماری زا منفجر 
می شود. برخی انواع سلول های سرطانی هم دارای 
این سپر حفاظتی از جنس چربی هستند و همین 
مساله بر مقاومت آنها در برابر حملات سلول های 

ایمنی می افزاید. 

رونمایپی چین از پهپاد جنگی 
با قابلیت حرکت در زیر آب

براساس تحقیقات جدید؛

راز مقاومت سلول های سرطانی 
در برابر سیستم ایمنی کشف شد

خبـــــــــــر

ی 
ور

ـــا
فنـ

 

پپیشگیری از سرطان با مصرف هسته آووکادو

که  گسترش جرم و جنایت در آمریکا به حدی رسیده 
بسیاری از مردم به اپلیکیشنی به نام »سیتیزن« متوسل 
شده اند تا بتوانند در شرایط خطر وضعیت بحرانی خود 

را به اطلاع پلیس برسانند.
به گزارش خبرنگار گروه علم و پیشرفت خبرگزاری فارس 
به نقل از رویترز، اپلیکیشن سیتیزن مدتی است برای 
کمک به مردم برای اطلاع رسانی در مورد به خطر افتادن 
امنیتشان راه اندازی شده و روز گذشته اولین خدمت 
پولی خود را به کاربران ارائه کرد. این خدمات دسترسی 
کند تا آنها  کارکنان سیتزین را ممکن می  آنی افراد به 
بتوانند با سرعت بیشتری ماموران پلیس را برای کمک 

به شهروندان مطلع کنند.

سیتیزن می گوید خدمات یادشده زمانی قابل استفاده 
غیرایمن  شرایط  در  حضور  علت  به  افراد  که  است 
احساس خطر کنند. نرم افزار سیتیزین با بررسی داده 
هایی که در اختیار دارد و نیز با استفاده از داده های 
ارسالی پلیس در مورد رویدادهای مختلف در آمریکا می 
تواند با دقت قابل قبولی حضور افراد در موقعیت های 

بحرانی را برآورد کند.
البته این نرم افزار در مواردی اشتباه هایی نیز داشته که 
منجر به انتقادهای گسترده از آن شده است. به عنوان 
مثال، یک بار سیتیزن به اشتباه پیامی در مورد اعطای 
جایزه 30 هزار دلاری برای یافتن مردی را منتشر کرد که 
مشکوک به ایجاد یک آتش سوزی در ماه می گذشته 

بود. اما بعدا مشخص شد این فرد دخالتی در آتش 
سوزی مذکور نداشته است.

خدمات جدید که پروتکت نام دارد، مبتنی بر کنترل 
گر آنها احساس  موقعیت مکانی مشترکان است تا ا
ناامنی کردند با یکی از کارکنان سیتیزن تماس ویدئویی 
یا متنی برقرار کنند و وی روند تماس با پلیس را تسریع 
کند. همچنین از طریق این سرویس می توان یکی از 
افراد موجود در فهرست تماس های اضطراری هر فرد را 
پیدا کرد تا به کمک وی بشتابد یا برای دیگر شهروندان 
کاربر سیتیزن که در محیط اطراف هستند پیام هشدار 

ارسال کرد.
این برنامه در ابتدا با نام Vigilante در سال ۲0۱۶ فعالیت 

خود را آغاز کرد و کاربران زیادی نیز نداشت. اما با افزایش 
مشکلات امنیتی و ناامنی در جامعه آمریکا تعداد کاربران 
آن از تنها صدهزار نفر به حدود هشت میلیون نفر در ماه 
های اخیر رسیده است. خدمات پولی پروتکت مستلزم 

صرف ۱۹.۹۹ دلار هزینه در ماه است.
سیتیزن به تازگی از راه اندازی خدمات داخلی آزمایشی 
کنش  که در قالب آن پرسنل امنیتی وا خبر داده بود 
سریع این شرکت برای کمک به کاربران در لس آنجلس 
اعزام می شدند. اما سخنگوی این شرکت می گوید این 
خدمات به سرویس پروتکت متصل نشده و سیتیزن 
برنامه ای برای ایجاد نیروی امنیتی اختصاصی خود 

ندارد.

آمریکایپی ها برای مقابله با جنایت به یک اپلیکیشن متوسل شدند
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قطعـا دلیـل اصلـی کـه ایـن فیلـم در بخـش فیلـم بیـن هفتـه معرفـی شـده حضـور 
کـه کلیـدی فیلـم اسـت. معـادی   پیمـان معـادی بـه عنـوان یکـی از بازیگـران 
 بی سـر و صدا و چراغ خاموش در آثـار بین المللی بازی می کند و برعکس بسـیاری 
از بازیگـران ، ایـن کار خـود را جـار نمی زنـد در فیلـم شـیفت شـب سـاخته کشـور 

فرانسـه حضـور تقریبـا قابـل توجهـی دارد.
معـادی در فیلـم شـیفت شـب در نقـش یـک مهاجـر غیرقانونـی فـرو رفتـه کـه بایـد 
توسـط سـه افسـر پلیـس تـا فـرودگاه شـارل پاریـس اسـکورت شـود و بـه وطنـش 
گر به کشـورش برگردد قطعا بـا مرگ روبرو  بازگردد. آنهـا می فهمند که این مهاجـر ا

خواهـد شـد و از همیـن رو تصمیـم می گیرنـد کـه برنامـه را عـوض کننـد.
فیلم شـاید آنچنان کـه بایـد هیجـان انگیـز نباشـد و در برخـی مواقـع ناامیدکننده 
ظاهر شـود و در واقع باید اعتراف کرد کـه نیمه اول فیلم بسـیر بهتـر از نیمه پایانی 

آن خـودش را نشـان می دهـد.
نکته با ارزشـی کـه در فیلم وجـود دارد اینسـت که داسـتان فیلـم صرفا حـور محور 
کترها در آن استخوان و  کشن بودن و هیجان انگیز بودن فیلم نمی چرخد و کارا ا
روح دارند و بسـیار باورپذیر هسـتند. در واقع فیلم بار درام خـود را فراموش نکرده 
و بـه شـخصیت های خـود و پـردازش آنهـا بهـای شـدیدی داده اسـت کـه شـاید 
ایـن موضـوع از درجـه هیجـان انگیز بـودن فلیـم کاسـته باشـد امـا باعث شـده که 

کترهـا ارتبـاط برقـرار کند. گر بهتـر با ایـن کارا تماشـا

پیرمرد خسته و نگران از مزرعه باز می گشت و در تاریکی شب و هیاهوی باد غرق در فکر 
خاتون بود که چگونه برایش طبیبی را از شهر بیاورم. او حالش خیلی بد است نیاز به 
طبیب دارد. از دهکده شان هم راه طولانی و سختی تا شهر بود و نمی توانست پیاده 
گهان سوسوی چراغ ماشینی جاده تاریک را روشن کرد  برود. در همین افکار بود که نا
و رشته افکارش را از هم پاره کرد و به چشمان پیرمرد گرمی بخشید و در دلش امید را 

زنده کرد.
ماشین به نزدیکی پیرمرد که رسید توقف کرد. پیرمرد چشمانش خوب نمی دید 
گهان  نزدیک تر رفت اما کسی را درون ماشین نیافت. تعجب کرد. عقب عقب رفت که نا
چیزی مانند یک لاشه را زیر پایش احساس کرد. پایش را عقب کشید و نگاهش را به زیر 
پایش انداخت. در میان نور ماشین متوجه جسدی شد که دستش زیر پای پیرمرد 

بود، صورتش خون آلود بود و تشخیص داده نمی شد.
پیرمرد نمی دانست چه اتفاقاتی دارد رخ می دهد اما با خود اندیشید بهتر است جنازه 
را درون ماشین بگذارم تا کسی را بیابم. اما همین که جنازه را درون ماشین گذاشت 

ماشین حرکت کرد و رفت. پیرمرد ماند و یک عالمه چراهای بی جواب.
گهان به خود آمد که حال خاتون خیلی بد است.  مدتی پیرمرد در افکارش غرق بود. نا
نمی توانم زیاد تنهایش بگذارم و قدم هایش را از روی زمین کند و به دست راه سپرد. از 
میان جنگل عبور می کرد صدای جغد بیدار و زوزوی باد در هم پیچیده بود. پیرمرد در 
این فکر بود که چگونه ممکن است این چنین اتفاقی بیفتد؟ این اتفاقات را به حساب 

خستگی خودش گذاشت و به نزدیکی کلبه رسید.
روشنایی کلبه از درش بیرون زده بود پیرمرد با خود گفت: چرا خاتون این وقت شب در 
را باز گذاشته است؟ آیا جایی رفته است؟ وارد کلبه که شد صدای جیغ و فریاد فضای 
کلبه را پر کرد انگار کسی تقاضای کمک می کرد. رد دست های خون آلود که انگار کسی 

از روی مقاومت روی دیوار کشیده باشد حک شده بود.
پیرمرد بی درنگ به اتاق خاتون رفت. در اتاق را که گشود اتاق را خالی و خون آلود دید 
تمام خانه را دنبالش گشت اما او را نیافت که نیافت. ابتدا گمان می کرد که خیالاتی 
شده باشد اما بعد به خود آمد که واقعیت داشته و آن جسد را هم که کنار جاده یافته 

بود جنازه خاتون بوده است.

Night Shift

پپیرمرد و خاتون

شهر فیلم 

شهر قصه 

تلخند

این هفته_ خطوط نازکا یکی از عجیب ترین پدیده های 
گردشگری دنیا در پرو هستند که به دلیل وسعت زیادی 
که دارند فقط از ارتفاع زیاد و با هواپیما میتوان تصاویر 

کامل آن ها را مشاهده کرد.
که در    ) Nazca Lines : خطوط نازکا ) به انگلیسی
کشیده شده اند یکی از  کشور پرو  صحرای نازکا در 
این  وسعت  است.  دنیا  های  پدیده  ترین  عجیب 
خطوط و نقاشی ها به قدری زیاد است که برای درک 
کامل تصاویر باید با هواپیما از بالای صحرای نازکا عبور 
کنید. گفته میشود این آثار هنری که وسعت زیادشان 
گردشگری دنیا قرار بگیرند  باعث شده جزو عجایب 
که در  توسط مردمان تمدن نازکا ترسیم شده است 
۴00 سال پیش از میلاد تا ۶۵0 میلادی در این منطقه 

می زیسته اند.
تصاویری که در بیابان ترسیم شده است و به خطوط 
خطوط  از  پیچیدگی  نظر  از  اند  شده  معروف  نازکا 
ساده تا خطوط پیچیده تر و ترسیم اشکالی از قبیل 
غ مگس خوار ، مارمولک و میمون و ...  عنکبوت، مر

متنوع هستند. 
صحرای نازکا ، زمینی خشک و غیر قابل کشت در ۴00 
کیلومتری جنوب شرق لیما و بین دو شهر نازکا و پالیا 

قرار دارد. 
یکی از عجیب ترین جاذبه های دنیا در این صحرا 
دیده میشود. در این بیابان بی آب و علف، صد ها خط 
مختلف به شکل خطوط هندسی ، انسان ، حیوانات 
کیلومتر مربع  و حشرات در مساحتی به وسعت ۵00 

کشیده شده است. 
وسعت این خطوط و نقاشی ها به قدری زیاد است 

که نمیتوان از نزدیک و از روی زمین شکل کامل آن ها 
تشخیص داد و حتما برای دیدن خطوط نازکا باید در 

ارتفاع قرار بگیرید. 
بهترین روش برای دیدن خطوط نازکا ، عبور از روی 
صحرا با هواپیماست. هنگام عبور از بالای صحرای 
نازکا میتونید شیارها و خطوطی را روی زمین ببینید 
که اشکال انواع پرنده، ماهی ، سوسمار، نهنگ، ستاره 

، مستطیل و سایر اشکال هندسی را بوجود آورده اند.
عجایب خطوط نازکا

کسید آهن ذوب  این خطوط با سنگ ریزه هایی که با ا
شده ، اندود شده اند ساخته شده و تضادی مشخص 

ک صحرا دارند.  با سطح خا
صحرای نازکا یکی از خشک ترین مناطق زمین است که 
شرایط آب و هوایی تقریبا ثابتی دارد و وزیدن باد در این 
ناحیه بسیار کم و ناچیز است به همین دلیل آثار هنری 
که به خطوط نازکا معروف شده اند پس از این همه سال 

در اثر فرسایش از بین نرفته اند. 
عمق خطوط نازکا بین ۱0 - 30 سانتی متر است بنابراین 
در صورت بارندگی های شدید از بین خواهند رفت ، 
سازمان حفاظت از خطوط نازکا اعلام نموده است که 
آلودگی و فرسایش ایجاد شده از جنگل زدایی از عوامل 

تهدید کننده این خطوط هستند.
دقتی که برای رسم این خطوط استفاده شده و وسعت 
آن برای رسم توسط انسان هایی که حدود ۲000 سال 
پیش زندگی میکرده اند برای همه عجیب است . 
نقاشی های بیابان نازکا بیش از ۷0 تصویر از حیوان ، 
حشره و انسان است که بزرگترین نقاشی خطوط نازکا 

حدود ۲۷0 متر طول دارد .

ح ها ابتدا به  باستان شناسان تصور میکنند که این طر
صورت کوچک رسم شده و سپس توسط نمودار بزرگ 

شده و روی سطح زمین پیاده سازی شده اند.
چرا خطوط نازکا کشیده شده اند؟

که حتی  انگیزه رسم این خطوط توسط مردم نازکا 
نمیتوانسته اند از فراز آسمان شکل نهایی نقاشی 

هایشان را ببینند مهم ترین راز این پدیده است. 
تاریخچه ای از تمدن مردمان نازکا که طراح این خطوط 
بوده اند در دسترس نیست و صرفا در مورد علت رسم 
این خطوط نظریه پردازی هایی وجود داد که جنجالی 
ترین نظریه مربوط به فون دنیکن است ، به گفته او این 
خطوط احتمالا فرودگاهی برای سفینه های فضایی 

بوده است. 
نظریه غالب که افراد بیشتری آن را قبول دارند میگوید: 
رسم این نقاشی ها با انگیزه های مذهبی انجام شده 
است و احتمالا مردم قصد داشته اند تصاویری بوجود 
بیاورند که فقط خداوند از آسمان بتواند آن ها را ببیند.
فرضیه دیگر بیان میکند که مردم نازکا میخواسته اند به 
مناطقی که در افق دور واقع شده اند مثل جایی که ماه 
و خورشید و دیگر اجرام آسمانی طلوع و غروب میکنند 

، اشاره کنند.
در سال ۱۹۸۵ باستان شناسی به نام جوهان رین 
هارد اطلاعاتی منتشر کرد که در آن ها اثبات میکرد، 
کوهها و دیگر منابع آبی، از قدیم تا به حال  پرستش 
نقش مهمی در مذهب و اقتصاد نازکا ایفا میکرده 
است. تئوری او در مورد توجیه ستایش خدایانی بود که 
مسئول حاصلخیزی محصولات و فراوانی آب بوده اند 
و این خطوط راههای مقدسی بوده اند که به خدایان 

منتهی میشدند و خدایان در آن نقطه عبادت میشده 
اند و این تصاویر ، اشکالی نمادین برای کمک گرفتن از 

خدایان بوده است.
دیوید جوهانسون ارتباط بین خطوط نازکا و آبراه 
های زیرزمینی را مورد بررسی قرار داد و میگفت از آن 
جا که مناطقی که بیشترین اشکال را دارند روی آب 
های زیرزمینی یا نزدیک به چاه ها متمرکز شده اند، 
که این نقطه دارای  این خطوط نشانگر این است 
که وقت  کنان بیابان برای این  آب هست یا نه. سا
کردن منابع آبی نکنند با رسم  زیادی را صرف پیدا 
این تصاویر نقشه ای در مقیاس بزرگ کشیده اند که 
به طور دقیق به آن ها نشان دهد، کجا می توانند آب 

پیدا کنند. 
فرضیه رابین ادگا میگوید خطوط نازکا به خصوص 
کنش باستانی  شکل حیوانان ، انسان و گل ها یک وا
به پدیده ، چشم خدا ، است. خورشید گرفتگی کامل 
به طور واضح شبیه مردمک چشم است، انگار یک 
چشم غول پیکر در آسمان در حال تماشای زمین 
است. چشم خدا در زمان کسوف کامل در آسمان دیده 
میشود. زمان رسم خطوط نازکا با سلسله کسوف کامل  

در سراسر جنوب پرو همزمان بوده است.
کنان قدیمی تشریفاتی را  کنان محلی، سا به گفته سا
روی این خطوط انجام میداده ا ند تا از خدایان برای 
ادامه داشتن باران و نزول آب از کوههای آن ، تشکر 
کنند. بر همین اساس تئوری دیگری این خطوط را به 
نام ، معابد راه رونده ، نامگذاری کرده است یعنی یک 
گروه عبارت کننده در امتداد یکی از خطوط که برای 

ذات مقدس وقف شده ، حرکت میکرده اند.

آشنایپی با عجیب ترین جاذبه دنیا 

رایانه ای  حافظه  نوعی  آمریکایی  پژوهشگران 
پنوماتیک تولید کرده اند که به ربات نرم در نواختن 

پیانو کمک می کند. 
به گزارش انگجت، پژوهشگران دانشگاه کالیفرنیا، 
ریورساید، نوعی حافظه رایانه ای پنوماتیک تولید 
کمک  پیانو  نواختن  نرم در  ربات  به  که  کرده اند 
می کند.این حافظه مبتنی بر هوا به جای تکیه کردن 
بر ترانزیستورهای معمولی، به دریچه های ریزسیال 

متکی است که جریان هوا را کنترل می کنند.

کارهای روزمره ممکن است  ربات ها برای انجام 
اما  باشند،  نداشته  نیاز  سخت  تراشه های  به 
ربات های نرم هنوز هم برای کارکرد خود به تجهیزات 
الکترونیکی سخت متکی هستند، اما یک اختراع 
کاهش  جدید ممکن است نیاز به این تراشه ها را 

دهد.
مدارهای  و  معمولی  ترانزیستورهای  جای  به 
دریچه های  به  هوا  بر  مبتنی  حافظه  الکتریکی، 
کنترل  را  که جریان هوا  میکروسیال متکی است 

می کند. 
این فناوری برای استفاده روزمره  هنوز کاملا  آماده 
نیست؛. علاوه بر پیشرفت های لازم در پیچیدگی 
افزاری  نرم  نسخه های  به  ربات  یک  سرعت،  و 
پردازنده ها و سایر اجزا نیاز دارد تا نیاز به تجهیزات 
الکترونیکی سخت را کاملا  از بین ببرد. با این وجود 
هدف مشخص است. حافظه پنوماتیک می تواند 
حداقل نیاز به تراشه در ربات های نرم را کاهش دهد 

و به آینده رباتیک کاملا انعطاف پذیر اشاره دارد.

ربات نرم به لطف حافظه »مبتنی بر هوا« پپیانو می نوازد

کیلومتـر  مسـاحت بـاغ هـای بوبولـی تقریبـا  بـه ۴۵،000 
مربـع می رسـد و سـالانه حـدود یـک میلیـون نفـر از آن 

می کننـد. بازدیـد 
بـاغ هـای بوبولـی در فلورانـس از گزینـه هـای عالـی بـرای 
گردشـگری در شـهر فلورانـس مـی باشـند. فلورانـس یـک 
شـهر تاریخـی و بسـیار هنـری در شـمال کشـور ایتالیـا مـی 
باشـد. بسـیاری بر این عقیده هسـتند کـه شـهر فلورانس 
را هنرمنـدان بـی ماننـد جهـان طراحـی و رنـگ آمیـزی 

نمـوده انـد.
در سـفر به فلورانس شـما پـای بـر زادگاه هنرمنـدان بزرگی 
ماننـد میـکل آنـژ و پیکاسـو مـی گذاریـد. بـاغ هـای بوبولی 
در فلورانـس را بهشـت نامیـده انـد. در این باغ، مجسـمه 
ها، غارهـای مصنوعـی و فواره هـای زیادي موجود اسـت 
کـه سـبب شـده انـد گردشـگران سـاعت هـا بـه پرسـه زدن 
در ایـن باغهـا مشـغول باشـند. بـاغ هـای بوبولـی، یکـی 
از مشـهورترین بـاغ هـای شـهر فلورانـس محسـوب مـی 
شـود و گذاشـتن لقـب بهشـت بـر روی آن بـه هیـچ وجـه 

گزافـه نیسـت.
ایـن بـاغ در پشـت کاخ پیتـی )Pitti Palace( واقـع شـده 

اسـت و بـرای مـدت زمـان ۴ قـرن محـل زندگـی خانـدان 
توسـکانی محسـوب مـی شـده اسـت. پادشـاهان کشـور 
کوتاهـی از آن بعنـوان بـاغ  ایتالیـا بـرای مـدت نسـبتا 
خصوصی خودشان استفاده می کردند. به جز اینکه باغ 
بوبولی سکونت گاه خاندان توسکانی بوده و از این بابت 
بسـیار دارای اهمیت اسـت. معماری محسـور کننده ای 
هـم دارا میباشـد و جـز یکـی از بهتریـن نمونـه بـاغ هـای 
ایتالیایـی بـه شـمار میـرود و بـاغ هـای اروپایـی بسـیاري 

هسـتند که از آن برای سـاخت الهام گرفته که یکی از این 
مـوارد بـه عنـوان نمونه بـاغ هـای کاخ ورسـای می باشـد.
باغ بوبولـی، مثل مـوزه ای از سـرباز میباشـد که مجسـمه 
گون) باسـتان  هـای جالبـی از سـبک هـا و دوره هـای گونا
کـه در سرتاسـر فضـای  تـا رنسـانس( در آن وجـود دارنـد 
کنـده شـده انـد و معمـاری آنـرا افـرادی  بـزرگ آن پرا
ماننـد» برنـاردو بـوان تالنتـی« و» بارتولومئـو آماناتـی«) 

Bartolomeo Ammannati( برعهـده داشـته انـد.

مسـاحت آن بـه ۴۵000 کیلومترمربـع مـی رسـد. هرسـال 
حـدود یـک میلیـون نفـر از ایـن باغهـا دیـدن مـی کننـد و 
ایـن گواهـی اسـت بـر زیبایـی و جـذاب بـودن ایـن بـاغ، 
کـه شـما هـم بایـد در سـفرهای خـود حتمـا  از ایـن باغهـا 
دیـدن کنیـد. بـاغ هـای بوبولـی از بـزرگ تریـن، زیباتریـن 
و پربازدیدتریـن جاذبـه هـای گردشـگری فلورانـس بـه 

حسـاب مـی آیـد.
این باغ، ۴ درب ورودی دارد و درصورتی که از سمت کاخ 
پیتـی بـه ایـن قسـمت بیاییـد، پـس از عبـور از حیـاط کاخ 
راه پله هایـی را خواهید دید که شـما را به »فـواره ی کنگر 
فرنگـی« ) Artichoke Fountain( مـی رسـانند. امـا اسـم 
اصلـی آن فـواره ی سوسـن بـوده، ولـی مـردم محلـی ایـن 
نـام مسـتعار را برایـش انتخـاب کردنـد؛ چـون از نظـر آنهـا 
، طراحـی ایـن فـواره بیشـتر بـه گل کنگـر فرنگـی شـباهت 
دارد تـا گل ظریفـی ماننـد سوسـن! مسـیرتان را کـه ادامه 
بدهیـد، بـه آمفـی تئاتـری می رسـید کـه بـا مجسـمه های 
اسـطوره های رومـی و یک ابلیسـک مصری احاطه شـده 
کـه آنـرا در ۱۷۸۹ از شـهر» اقصـر«) Luxor( در مصـر بـه ایـن 

مـکان منتقـل کـرده انـد.

باغ های بوبولی در ایتالیا، نگین شهر فلورانس


